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Colinde, colinde,
E vremea colindelor!...

      Născute sub zăpezi, melodia lor caldă ne aduce  
                 în case mireasma sărbătorilor de iarnă.
                Deschideţi uşile şi lăsaţi spiritul lor    
         înălţător să va intre în casă! 
  Deschideţi inimile şi lăsaţi Bucuria şi   
                   Împlinirea să vă intre în suflet! 
           Deschideţi larg braţele şi această   
               îmbrăţişare caldă, vorba bună   
                şi gândul curat să fie pentru Dvs.,  
   dragi profesori, colegi, prieteni,   
                         lumină, călăuză şi pavăză   
               în Noul An 2009! 

        La mulţi ani!
Ministrul construcţiilor 

invitat de studenţii FCGC

Ministrul Construcţiilor şi Dezvol-
tării Teritoriului, dl Vladimir Baldo-
vici, a răspuns prompt invitaţiei stu-
denţilor de la Facultatea de Cadastru, 

Geodezie şi Construcţii, UTM. Orga-
nizată de Biroul sindical-studenţi, în-
tâlnirea a urmărit un scop socialmen-
te benefic pentru ambele părţi. Stu-

denţii – viitori ingineri în construcţii 
– să-şi vadă ministrul şi să-i spună ce 
ar trebui de făcut pen tru ca ramura 
să primească noi rânduri de ingineri 
cu o pregătire la ni ve lul exigenţelor 
moderne, în pofida unor eventuale 
ameninţări ce le-ar putea provoca şi 
la noi criza financiară mondială. Mini-
strul – să le spună studenţilor ce cali-
tăţi profesionale cere producţia de la 
absolvenţii FCGC. 

Ministrul Baldovici a fost însoţit 
la întrunire de către dl Ion Bostan, 
rectorul UTM, acad. AŞM, dl Valen-
tin Amariei, prorector, şi dl Victor 
Toporeţ, decanul FCGC. 

Urmare în pag. 3

Pe 17 decembrie 2008 Universita-
tea de Stat din Moldova a găzduit o 
conferinţă de presă în tema „Centre Universitare de In-
formare şi Orientare Profesională”.

În cadrul USM şi UTM funcţionează cu succes aşa 
numitele Centre Universitare de Informare şi Orientare 
Profesională (CENIOP). Acestea au fost înfiinţate acum 2 
ani, în baza  unui program european TEMPUS, la care au 
aderat parteneri naţionali şi străini: Academia Grenoble, 
Franţa şi Universitatea Mării Egee, Grecia. Scopul este de 
a asigura studenţilor servicii de informare profesională şi 
orientare în carieră. CENIOP-urile oferă tineretului con-
sultanţă privind accesul la cea mai potrivită formă de 
pregătire profesională şi în căutarea celui mai potrivit loc 
de muncă.

CENIOP-urile  de la UTM şi USM desfăşoară o activita-
te utilă pentru studenţi şi agenţii economici. 
Au fost organizate baze de date privind situa-
ţia cu joburi – locuri de muncă la cca 500 de 
întreprinderi din Moldova şi chiar din unele 
ţări străine. La permanentele seminare spe-
ciale cu absolvenţii se fac exerciţii de scriere a 
CV-urilor, a cererilor de angajare, de prezenta-
re la interviuri cu potenţialii angajatori. Acum 
se pune problema ca această experienţă să fie 
diseminată şi în alte universităţi. 

Conferinţa a fost susţinută de:  P. Gaugaş, 
prorector USM; Jean Noel Paschoud, directo-

rul Proiectului TEMPUS „Serviciul de Orientare şi Plasare 
a Studenţilor”;  V.Amariei, prorector UTM; V.Arion, şeful 
oficiului TEMPUS pentru RM; V.Caminschi, Confederaţia 
Naţională a Patronatului; E.Vutcarău, Departamentul 
Statistică, cu participarea Excelenţei Sale Pierre Andri-
eu, Ambasadorul Republicii Franceze în RM.

Jurnaliştii au consemnat importanţa socială majoră a 
activităţii CENIOP-urilor, dată fiind complexitatea socio-
economică la etapa actuală în ţară şi în lume în general. 
În cadrul conferinţei au fost lansate şi alte două proiecte 
TEMPUS – unul patronat de USM şi parteneri, cu generi-
cul „Profesionalizarea studiilor în specialitatea „Asistenţa 
socială” şi al doilea – patronat de ASEM şi parteneri, cu 
genericul „Profesionalizarea studiilor în specialitatea „Tu-
rism şi servicii hoteliere”.

Orientare profesională Diseminarea experienţei europene

Aho, aho la UTM!

Vă colindă dl Dinu TURCANU,
lector superior universitar, magistru, FRT

Bună vreme, gospodari,
Oameni mari şi cărturari!
Iată vine Noul An -
Noi urăm cu mult elan:
Sfatul Ţării se-nnoieşte,
Calitatea vieţii creşte,
Iar studenţii cu silinţă 
Toată ziua fac ştiinţă.

Mai opriţi tractorul, bre,
Sa urăm la U-Te-Me:
Fără tehnică, măi frate, 
Nu ajungem prea departe,
Iar fără tehnologii -
Cum te duci - aşa şi vii…
Dacă tot am zis de carte -
Să urăm şi mai departe,
Ca să-i zicem mai pe scurt -
S-o luăm de la-nceput:
– Să trăiţi în Noul An,
Domnule Ion Bostan,
Cel mai tânăr căpitan,
La ştiinţă prea avan,
Căci cu multă-nţelepciune
Ne-ndemnaţi la fapte bune!
Vă dorim s-aveţi de toate:
Pâine, pace, sănătate,
Să aveţi noroc în viaţă 
Şi o rază de speranţă!
Pentru Domnul Rector, măi,
Mai sunaţi din zurgălăi
Şi strigaţi cu toţii: 
Hă-ă-ă-ă-i!

Am mai sta, dar ne grăbim
La Domnul Prorector Prim,
La Domnul Petru Todos -
Harnic om şi de folos
Mâna dreaptă-n rectorat,
Dacă-i ceri – îţi dă un sfat,
Chibzuit mereu în toate -
Să-i dea Domnul sănătate!

Trageţi brazde roditoare
De aici şi pân-la soare
Şi uraţi cu stăruinţă 
La Prorector pe Ştiinţă,
Să-nflorească-n Noul An
Domnul nostru Dorogan!
Vă urăm recunoştinţă

Domnule Ctitor de Ştiinţă,
S-aveţi multă sănătate,
Celui drept – să-i daţi dreptate,

Domnul să vă dea răbdare,
S-aveţi stimă şi onoare.
Mai sunaţi din zurgălăi
Şi strigaţi cu toţii: 
Hă-ă-ă-ă-i!

Să urăm cu mare forfot 
La Prorector Master/Doctor.
Mari succese-n Noul An
Şi Larisei Bugaian!
Trageţi brazda cât mai lată,
Căci e  Doamnă – adevărată.
Multă, multă sănătate
Doctori mulţi şi plini de carte,
S-aveţi pace bună-n casă,
Pâine şi colaci pe masă
Şi mereu sub a Lui rază
Domnul să vă aibă-n pază!

Mai opriţi la Facultate:
Fe-Re-Te e prima-n toate!
Trageţi brazdele pe văi
La Andronic, la Serghei.
Sa trăieşti, Domnu’ Decan,
Sa întinereşti cu-un an, 
Chiar cu zece – n-ar fi rău, 
Să te ştim tânăr mereu, 
Căci la greu şi la uşor
Ne eşti bun conducător!
Pentru-aşa urare, frate, 
Ai să pui o cinste-aparte
Şi-ţi vom zice o urare
Până lunea viitoare.
Pentru Domnu’ Andronic, măi,
Mai sunaţi din clopoţei
Şi strigaţi cu toţii: 
Hă-ă-ă-ă-i!

Vine iarna peste sat – 
Noi urăm la decanat,
Trece viaţa, zboară anii – 
Stau la strajă prodecanii:
Fără munca lor, măi frate,
Nu vei face multă carte!
Să-nflorească-n Noul An
Nicolae Drăguţan
Şi să-i facă Domnul parte
De noroc şi sănătate!
Trageţi brazdele mai drepte
La Lucreţia Nemerenco
Şi uraţi-i sănătate, 
Ca să reuşească-n toate.
Vă dorim în Noul An
Toate spicele din lan,
Toate florile din luncă,
Să aveţi succese-n muncă!

Iar la Sergiu, la Finciuc
Cântă-n pom un pui de cuc
Şi îi cântă drept în faţă
Ca să-i meargă bine-n viaţă.
Să trăieşti, măria ta, 
Să luceşti precum o stea, 
Să ai multă sănătate, 
Să ne mai îndemni la carte!
Hărnicuţe şi frumoase, 
Zâmbitoare şi sfătoase
Ca Lenuţa, Tania şi Tamara  – 
Nu găseşti în toata ţara:
Cât e ziua cea de mare, 
Ca albinele în floare, 
De e bine sau e greu – 
Munca ele-şi fac mereu.
Mult stimate metodiste,
Nicio zi să nu fiţi triste – 
Doar cu zâmbetul pe faţă
Să vă ştim întreaga viaţă!

De urat v-am mai ura – 
Teamă ni-i c-om înnopta
Şi e drumul mult prea lung
Pân-la cei ce stau la plug,
Pân-la cei ce stau la roate,
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Unor studenţi, veniţi din licee, şcoli gene-
rale cu o slabă pregătire, dar şi profesorilor, 
aflaţi în situaţia de a da note insuficiente care 
duc, până la urmă, la exmatriculări. Situaţia în-
grijorează foarte mult conducerea universităţii, 
preocupată mereu de susţinerea studenţilor şi 
de depăşirea situaţiei dificile la capitolul res-
pectiv. 

Consiliul de Administraţie, în şedinţa din 8 
decembrie 2008, l-a invitat pe dl Vladimir Dră-
gan, şeful Catedrei de Matematică, dar şi pe alţi 
profesori de matematică, pentru a analiza în 
comun, de-a fir a păr, situaţia. Astfel, s-a ajuns 
la adoptarea unui „Plan de acţiuni pentru 
studierea matematicii cu diferite categorii 
de studenţi”. S-a găsit necesar de a forma gru-
pe academice omogene ca nivel de cunoaşte-
re  a matematicii. Catedra de profil şi-a propus 
repartizarea a 40-50 de ore suplimentare pen-
tru a trece materia de liceu (inclusiv rezolvarea 
problemelor): ore practice – matematica ele-
mentară. În acest sens se consideră necesar de 
a asigura studenţii anului I (pe CD, hârtie) cu:

a) noţiuni şi formule elementare;
b) exemple de probe pentru examen;

c) programe de studii pentru anii I şi II.
Ţinând cont de nivelul scăzut al pregătirii 

matematice a studenţilor, la sesiunile de exa-
mene urmează a fi prevăzute subiecte mai sim-
ple ca volum de calcul şi informaţional, dar care 
ar permite să se determine dacă studentul: 

• a însuşit ideea exemplului şi modalitatea 
de rezolvare;

• a depus eforturi în pregătire faţă de nive-
lul de liceu/şcoală generală.

Altfel spus, să se stabilească dacă există o 
evoluţie în cunoştinţele studenţilor proaspăt 
înmatriculaţi. 

Planurile de lucru ale fiecărui profesor de 
matematică  urmează să prevadă:

• un ritm intensiv de lucru, cu explicarea 
detaliată a materiei de liceu/şcoală, aplicabilă 
la tema curentă;

• asigurarea unei expuneri clare, eficiente, 
cu măiestrie a materiei, înlesnind intrarea în 
subiect, creându-se o atmosferă de conlucrare 
şi respect reciproc student-profesor; 

• lecţiile vor conţine toate etapele prevă-
zute de ştiinţa pedagogică (verificarea lucru-
lui pentru acasă; comentarii asupra greşelilor; 
explicaţii necesare de matematică elementară; 
expunerea temei noi; verificarea gradului de 
asimilare a temei noi; note pentru gradul de 
activitate a studentului la ore; diversificarea 
formelor de lucru individual cu studenţii) etc.

Este necesar de a atribui predării matema-
ticii un caracter mai aplicativ. „Planul de activi-
tăţi” răspunde acestei sarcini, fiind unul destul 
de cuprinzător, ţintind în străduinţa celor două 
părţi – student şi profesor. 

A fost adoptat un „Plan de acţiuni pentru 
orientarea profesională (pregătirea noului con-
tingent de candidaţi la admiterea 2009)”, rapor-
tor – conf. dr. Ion Negru, decan pentru pregăti-
rea contingentului de studenţi.

Şcoala 
doctorală 

În şedinţa din 15 decembrie 2008 Consiliul 
de Administraţie a examinat noua şi comple-
xa formă de organizare a studiilor prin Şcoala 
Doctorală de Inginerie – Universitatea Teh-
nică a Moldovei (ŞDI). A raportat dna Larisa 
Bugaian, prorector pentru studii de masterat 
şi doctorat, dr. hab., conferenţiar universitar.

Discuţiile la subiect au abordat următoare-
le aspecte: obiectivele ŞDI; Consiliul ştiinţific al 
ŞDI; direcţiile principale de activitate ale ŞDI.

* * *
S-a hotărât că ratingul studentului să fie 

apreciat şi pe baza caracterului creditelor 
transferabile. Faptul va aduce o echitate spo-
rită în acordarea de burse, locuri în cămin etc.

Consiliul de Administraţie a consemnat şi 
faptul că la constatarea unei ponderi majori-
tare sau chiar totale de note insuficiente într-
o grupă academică se reliefează şi o muncă 
pedagogică nesatisfăcătoare a profesorului. 
În asemenea cazuri se va recurge la repetarea 
cursului în baza orelor de consultaţii incluse în 
orar (fără plata profesorului).
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Pe vremea când Ţiţeica                           
 îi răspundea lui Enescu

Pentru început, mi-am propus să fac o 
încercare de recapitulare a unei vieţi care 
mă umple de mirare.

Pe timpuri, când disciplinele nu erau ferm 
constituite, iar dialogul lor era modul normal 
de existenţă, inginerului, matematicianului şi 
pedagogului Petrache Poenaru, care îşi consa-
crase discursul de recepţie, rostit în 1871, lui 
Gh.Lazăr şi şcolii româneşti, i-a răspuns scriito-
rul George Sion. Fizicianului, chimistului şi ma-
tematicianului Emanoil Bacaloglu, care vorbise 
la 1880 despre calendar, i-a răspuns scriitorul 
şi inginerul Ion Ghica. Discursului despre Spiru 
Haret, rostit de Gh.Ţiţeica în 1914, i-a răspuns 
fizicianul şi meteorologul Şt.Hepites. În 1933 
compozitorul George Enescu îşi prezintă dis-
cursul despre scriitorul Iacob Negruzzi şi des-
pre intrarea muzicii la Academia Română, iar 
răspunsul este dat de matematicianul Ţiţeica. 
În 1936 matematicianul Dimitrie Pompeiu îşi 
consacră discursul chimistului Petru Poni şi 
medicului Ioan Cantacuzino, iar răspunsul este 
dat de un alt medic, Gh.Marinescu.

 
Putem recupera dialogul 

disciplinelor?

 Frumoase vremuri! Acum însă ne aflăm 
într-o perioadă în care, din cu totul alte mo-
tive decât acum o sută ani, dialogul discipli-
nelor se impune ca o necesitate majoră. Câtă 
mirare a produs, cu ani în urmă, răspunsul 
dat de un matematician la discursul rostit 
de un critic literar! Disciplinele au proliferat 
peste măsură şi uneori se uită că valoarea 
lor culturală este dată şi de capacitatea lor 
comunicaţională... 

Singurătatea matematicii şcolare

 Rarele bucurii pe care mi le-a oferit ma-
tematica în adolescenţă au venit nu atât 
din viaţa şcolară, cât din ceea ce am putut 
afla în timpul liber. Mai 
puternică s-a dovedit 
atracţia pentru litera-
tură şi filozofie. Prima 
revelaţie oferită de 
matematică am trăit-o 
abia la vârsta bacalau-
reatului, când am citit 
ceva despre geome-
triile neeuclidiene. Am 
realizat, pentru prima 
oară, frustrarea căreia 
îi cad victimă mulţi copii şi adolescenţi. Au 
trecut de atunci peste 60 de ani; în tot acest 
timp am urmărit evoluţia matematicii şco-
lare. Dincolo de unele ameliorări locale şi 
temporare, la vârsta de 11, 12, 13 ani se pro-
duce ruptura, de pe urma căreia mulţi elevi 
resping matematica. Amintindu-ne de ceea 
ce scria revizorul şcolar Eminescu despre 
predarea matematicii în şcoală şi de însem-
nările lui Spiru Haret, putem conchide că 
matematica şcolară trăieşte, de un secol şi 
jumătate, într-o nemeritată singurătate.

 
„Faceţi tabula rasa din matematica 

şcolară!”

 Am optat, în toamna lui 1944, pentru 
studiul matematicii. Chiar de la prima oră 
de curs Prof. Miron Nicolescu m-a îndemnat 
să fac tabula rasa din matematica şcolară. 
Desigur, aceste cuvinte nu puteau fi luate 
ad litteram, dar sensul lor profund îmi deve-
nise clar. Era o confirmare a impresiei la care 
ajunsesem la terminarea liceului: adevărata 
matematică nu e aceea din manualele şco-
lare, chiar dacă cunoştinţele căpătate din 
ele sunt utile. Era o constatare negativă. Dar 
lecturile privind geometriile neeuclidiene şi 
primele ore de curs cu Prof. Nicolescu, care 
avea să-mi devină mentor şi părinte spiri-
tual, au fost primii paşi spre o înţelegere a 

naturii reale a matematicii. Iniţierea în anali-
za matematică mi-a dezvăluit două aspecte 
esenţiale ale ei, atenţia acordată proceselor 
cu o infinitate de etape şi discrepanţa dintre 
ceea ce devine inteligibil prin matematica 
acestor procese şi ceea ce este vizibil, per-
ceptibil pe cale directă. Dar mi-am dat sea-
ma că aceste aspecte îmi erau cunoscute. 
Unde le mai întâlnisem? În poezia lumii, de 
la Eminescu, Arghezi, Blaga, Barbu la Edgar 
Poe, Baudelaire, Mallarmé, Rimbaud. Poezia 
are acces la infinitul existenţei, la „compor-
tamentul ei asimptotic”. Întocmai ca şi ma-
tematica infinitului, poezia transgresează 
locul comun al existenţei cotidiene, pentru 
a ne pune în contact cu aspectele antiin-
tuitive, paradoxale, ale existenţei. Astfel mi-
am dat seama că veneam spre matematică 
marcat fiind de lecturile mele literare şi fi-
lozofice.

 
Lecturile din anii ‘50

 Prima propunere a unei teme de cer-
cetare, din partea Prof. Nicolescu, nu m-a 
entuziasmat. Mi-a dat un articol de Tolstov 

despre comportamentul 
derivatelor parţiale ale 
unei funcţii de două va-
riabile şi m-a invitat să-i 
fac o lectură critică. Aşa 
s-a născut primul meu 
articol. Profesorul îmi 
ghicise preferinţa pen-
tru patologia funcţiilor 
reale, un domeniu năs-
cut în sec.XIX ca urmare 
a nevoii de aprofundare 

a noţiunilor de bază ale analizei matematice. 
Această preocupare a căpătat amploare în 
sec.XX prin Borel, Lebesgue, Baire, Denjoy în 
Franţa, prin şcoala poloneză a lui Sierpinski, 
prin ruşii Luzin, Suslin, Bary şi prin Pompeiu, 
Stoilow, Froda şi Nicolescu în România. În 
anii ’50 ai sec.trecut m-am aplecat cu aten-
ţie asupra acestor cercetări, publicând zeci 
de articole privind comportamentul antiin-
tuitiv al mulţimilor şi funcţiilor reale.

Interesul pentru mulţimile                    
 şi funcţiile urâte 

Totul era un joc de aşteptări frustrate, 
deoarece făpturile care făceau obiectul cer-
cetării nu admiteau o reprezentare vizuală. 
Cine se gândeşte că, atunci când trasează o 
linie pe o foaie de hârtie, impune liniei res-
pective constrângeri severe, cum ar fi obli-
gaţia de a avea o tangentă în fiecare punct 
(eventual, cu excepţia unui număr finit de 
puncte) şi necesitatea ca acea tangentă să 
varieze în mod continuu (eventual, cu ex-
cepţia unui număr finit de puncte)? Dar şi 
cuvântul „continuu” are în matematică o 
semnificaţie mai generală decât corespon-
dentul ei intuitiv. Noţiunea generală de 
curbă are o inteligibilitate incomparabil mai 
vastă decât partea ei vizibi-

M atematica, disciplină universală, se află în capul discuţiilor la UTM. E un 
fapt firesc pentru mediul ingineresc. Tocmai de aceea considerăm necesar 

să aducem aceste discuţii şi pe paginile „Mesagerului Universitar”. Pentru 
început, propunem atenţiei cititorului o viziune originală asupra necesităţii şi 

importanţei studiului matematicii expusă de un redutabil matematician, teoreti-
cian şi promotor al noţiunii de transdisciplinaritate – acad. Solomon Marcus, 

în excepţionalul discurs de recepţie rostit în primăvara anului 2008, în aula 
Academiei Române, pe care l-a intitulat foarte sugestiv –                                   
 „Singurătatea matematicianului”. Citiţi-l... şi trăiţi-l!

Acad. Solomon MARCUS

(Va urma)

Se ştie că metoda de pre dare/în-
văţare e o pârghie esen ţială 

în a transmite cunoştinţele de la pro-
fesor la elev/student. Metoda nu e o 

prescripţie stabilită – e o manifestare 
didactică strict individuală a fiecărui 
dascăl, pentru că pe lângă anumitele 
procedee logice de predare, care într-
adevăr pot fi citite în cărţi de pedago-

gie/psihologie, ea este plămădită în 
personalitatea concretă a dascălului, 

cu toate trăsăturile lui de caracter şi 
de gândire filozofico-socială, pe care 
caută să le transmită discipolilor săi.

Domnul Viorel Bostan, 
conf., dr. la Catedra de Ma-
tematică a Univesrităţii Teh-
nice a Moldovei, şi-a făcut 
studiile în SUA, unde a şi 
predat iniţial matematica 
la Universi tatea din Iowa. 
Dom nia Sa ne-a împărtăşit 
în con text că un profesor 
din SUA, când se angajează 
la universitate, pe lângă un 
CV, lista publicaţiilor, scri-
soarea de intenţie şi alte 
acte necesare trebuie să 
prezinte neapărat şi un text 
la tema „Filozofia predării”, în 
care arată cum vede el pre-
darea cursului/disciplinei respective, care ar 
fi cerinţele didactice faţă de studenţi, cum 
intenţionează el însuşi să îmbunătăţească 
calitatea de predare. 

– Am şi eu filozofia mea de predare, spu-
ne dl Viorel Bostan. Grupele cu studierea 
în limba engleză, în care predau, sunt de 

profil informaţional, prin urmare, eu caut 
să modific metoda de predare anume pen-
tru ei – studenţi cu o pregătire avansată în  
matematică - de factură viitori ingineri. De 
aceea ne vom orienta eforturile mai mult 
spre aplicaţii. Exemplele trebuiesc selectate 
mai aproape de domeniul informaticii, ca 
ei să însuşească locul şi rolul aplicării apa-
ratului matematic în domeniul respectiv. 
În felul acesta interesul lor pentru studiul 
matematicii pe direcţia profilului creşte. La 
ore lucrăm foarte intens. Pentru lucrurile 
elementare nu consumăm timp, rămâne ca 
în acest sens studenţii să lucreze de sine stă-
tător acasă. Dacă în auditoriu ne propunem 
să demonstrăm o anumită teoremă, în care 
la un moment dat se ajunge să se facă niş-
te manipulări algebrice  clasice, studenţilor 
li se dă doar schema, iar formula rezolvării 
ei o vor găsi deja acasă. Eu pun accentul pe 
exemple şi pe ideile care se conţin în formu-
lă: studentul trebuie să înţeleagă formula, 
nu să o memorizeze. 

Dealtfel, el nici nu are nevoie să memo-
rizeze formula în sine, ci doar caracterul/
ideea/principiul ei. În viitor, când se va con-
frunta cu necesitatea de a aplica principiul 
respectiv, el va deschide un îndrumar/com-
pendiu, ştiind unde să caute şi va găsi for-
mula respectivă.

Din experienţa bună luată din activita-
tea didactică desfăşurată în SUA, Viorel Bos-
tan se conduce de 
proporţia urmă-
toare: o oră de stu-
diu în auditoriu cu 
profesorul trebuie 
să fie completată 
cu 2 ore de lucru 
individual al stu-
dentului. Materia 
de studiu poate fi 
găsită  în internet 
(lista site-urilor şi 
cea de literatură profesorul o dă la începutul 
cursului). În internet se poate găsi, practic, 
totul. Astfel, lucrul de acasă ţine mai mult de 
rezolvarea problemelor.

Originalitatea metodei de predare a 
profesorului Viorel  Bostan rezidă şi în deli-
mitarea mai puţin strictă între lecţiile teore-
tice şi cele practice. La orele teoretice, după 
fiecare concept, teoremă se face o pauză 

pentru rezolvarea unor exemple practice. 
După care studenţilor li se dă lucrul pentru 
acasă (rezolvarea unui set de probleme la 
tema predată). Iar pentru ca să se vadă că 
studenţii au lucrat acasă într-adevăr, peste 
2-3 zile – 1 săptămână, în primele 10 minute 
ale unei lecţii se va scrie o lucrare de control 
ce constă din 2-3 subiecte din tema pentru 
acasă. Cei care au lucrat individual, se vor 
evidenţia negreşit. Ulterior, profesorul va 
verifica şi tema pentru acasă nemijlocit, iar 
notele obţinute (calificate drept interme-
diare) vor constitui cca 30 la sută din nota 
finală. Deci studentul care lucrează pe par-
cursul întregului semestru va avea şi o notă 
finală pe măsură.

Făcând o comparaţie a metodelor de 
predare/învăţare dominante în universită-

ţile americane şi la UTM, 
consider că noi comitem o 
eroare când doar consta-
tăm că studenţii înmatricu-
laţi au o pregătire slabă la o 
disciplină sau alta. 

Misiunea pedagogului 
este de a antrena studentul 
în procesul de cunoaştere, 
începând de la nivelul de 
pregătire preuniversitar.  
Pregătirea preuniversitară 
a studenţilor înmatriculaţi 
la UTM se atestă a fi foarte 
„pestriţă”, din motive pe 
care le cunoaştem (profesi-
onalismul cadrului didactic 

din licee, elevi rămaşi fără tutela părinteas-
că, lipsa instrumentelor de motivaţie a ele-
vilor pentru a asimila cunoştinţe, înmatricu-
larea în baza mediei BAC-ului etc.). Ar trebui 
ca noi să luăm în calcul aceste realităţi prin 
aplicarea metodelor de predare/învăţare, 
orientate la nivelul de pregătire a contin-

gentului de studenţi. 
Având un contingent foarte „pestriţ”, 

consider că ar fi eficient ca în baza unor teste 
desfăşurate la început de an în cunoaşterea 
matematicii (chimiei, fizicii) să divizăm con-
tingentul de studenţi de la anul I în cel puţin 
două torente la facultăţi sau chiar torente 
interfacultăţi cu debutul expunerii materiei 
la diferite niveluri de exigenţe (cel puţin, un 
semestru), cu predarea unei discipline la 
aceeaşi pereche academică din orar.

Din experienţa universităţilor americane 
consider că anume metodele de predare tre-
buiesc diversificate şi orientate la pregătirea 
preuniversitară a studenţilor noştri, să utili-
zăm accesoriile tehnicii moderne, să fortifi-
căm lucrul individual pentru acasă cu exem-
ple ataşate la specificul specialităţii. Mai in-
tensiv să aplicăm chestionarea studenţilor 
prin sondaje, care ar conduce la o conlucrare 
firească dintre pedagog şi student.

în viziunea mea, o altă lacună existen-
tă la UTM este că noi acordăm mai multă 
atenţie studenţilor restanţieri şi mai puţină 
– elitei studenţeşti. În context, ar trebui să 
extindem substanţial seminarele didacti-
co-ştiinţifice cu atragerea cât mai masivă a 
studenţilor dornici să asimileze cunoştinţe 
noi,  să pătrundă tehnologiile moderne, 
realizările ştiinţei şi tehnicii contemporane. 
Aceşti studenţi ar deveni exemple demne 
de urmat, ar constitui nucleul de referinţă al 
grupelor academice. 

În încheiere aş 
menţiona că şi admi-
nistraţia universităţii 
ar trebui să realizeze 
mai multe măsuri 
pentru a spori mo-
tivaţia salarială a 
angajaţilor săi, pen-
tru că orice efort al 
pedagogului trebuie 
răsplătit. 

* * *
Profesorul Viorel Bostan are un impuls 

pedagogic interior pentru a se deda misiu-
nii sale nobile de a educa tineretul. Tocmai 
în aceasta rezidă succesul muncii – orice 
muncă depusă cu sinceritate şi cunoaştere 
aduce succes. Iar succesul muncii înseamnă 
bucuria faptului împlinit. 

Profesorii noştri

gentului de studenţi. 

Importă metoda 
predării matematicii 

în inginerie

„Singurătatea matematicianului”. Citiţ. Citiţ. Citi i-l... şi trăiţiţi i-l!

SINGURĂTATEA MATEMATICIANULUI
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Ideile studenţilor
Moderatorul întrunirii, studentul Ale-

xandru Tipa, el şi preşedinte al Biroului sin-
dical, a informat ministrul că la FCGC învaţă 
cca 2 mii de studenţi. E un număr ajustat 
la necesităţile de cadre inginereşti pentru 
domeniu într-o ţară precum e Moldova. Ca 
număr. Dar industria construcţiilor în RM cu-
noaşte un ritm crescendo. Or tocmai acest 
ritm scoate la iveală problemele privind cu-
noaşterea nesatisfăcătoare a tehnologiilor 
moderne în construcţii şi implementarea 
rapidă a lor; identificarea unui spectru larg
de materiale moderne cu proprietăţi avan-
sate aplicabile în construcţii; lipsa calităţilor 
necesare la materialele autohtone de con-
strucţii. Aceste probleme plasează persona-
lul ingineresc din ramură într-o poziţie dez-
avantajoasă. Tocmai aici rezidă necesitatea 
unei legături mai fructuoase şi permanente 
între ministerul de ramură şi facultate. Toc-
mai în acest context s-a înscris şi iniţiativa 
studenţilor de a fi organizat întrunirea cu 
ministrul dl Baldovici. 

Studentul Iulian Ciobanu a expus efor-
turile pe care le depune facultatea pentru a 
spori calitatea instruirii studenţilor. Dar aici 
se cere un parteneriat mai intens cu minis-
terul de ramură. Avem nevoie de concursul 
ministerului la organizarea mai eficientă a
stagiilor de practică pentru studenţii ciclu-
lui I universitar – Licenţă şi pentru cei din 
ciclul II – Masterat. Trebuie să „convingem” 
agenţii economici să ofere locuri pentru sta-
giile de practică anume la posturi autentic 
inginereşti şi nu la alte munci, care nu pot 
contribui eficient la pregătirea calificată a 
unui viitor diriginte de şantier, a unui şef de 

supraveghere tehnică în construcţii etc. 
Agenţii economici, specialişti de perfor-

manţă de pe şantiere trebuie să-şi intensi-
fice interesul de a pătrunde chiar şi în pro-
cesul didactic al facultăţii, să se implice în 
predarea unor cursuri speciale. Anume ei 
pot aduce în aulele studenţeşti acele as-
pecte tehnice/tehnologice de ultimă oră, 
noutăţi care vor „încărca” bagajul profesio-
nal al studenţilor cu preţioase cunoştinţe şi 
care se vor revărsa mâine în rentabilitatea 
râvnită a şantierelor de construcţii, unde 
studenţii se vor încadra deja ca ingineri de 
profil. Specialiştii de pe şantiere implicaţi în 
activitatea didactică vor familiariza studen-
ţii şi profesorii cu planurile de dezvoltare a 
ramurii construcţiilor pentru următorii ani, 
iar facultatea la rându-i ar putea/trebui să-
şi modifice programele didactice, prestând 
cadre de ingineri de croială nouă.

Studentul Ciobanu a mai adăugat că 
faptul acestei implicări este necesar şi pen-
tru ridicarea gradului de cercetări ştiinţifico-
tehnice în larga sferă a construcţiilor (pro-
iectări, tehnologii şi materiale moderne de 
construcţii, organizarea muncii etc.). 

Ministerul este chemat să influenţeze
agenţii economici şi pe linia modernizării 
facultăţii cu echipament tehnic performant 
(mecanisme, maşini, aparate) care, evident, 
va ridica nivelul de instruire a viitorilor spe-
cialişti. Echipamentul tehnic performant va 
ridica şi nivelul de cercetare tehnico-ştiinţi-
fică prin atragerea studenţilor, masteranzi-
lor, doctoranzilor, profesorilor. 

A fost adusă în discuţie şi ideea creării 
unei Asociaţii a foştilor absolvenţi ai facultă-
ţii. Şi aici aportul ministerului este necesar, 
mai ales pentru faptul că mulţi funcţionari 

Ministrul construcţiilor invitat 
de studenţii FCGC au absolvit cândva facultatea de construcţii 

a UTM. Însuşi dl ministru Vladimir Baldo-
vici este unul din aceşti absolvenţi şi fa-
cultatea se mândreşte cu discipolii săi. Un 
factor important pentru alinierea facultăţii 
la ţările cu tradiţii în acest sens rezidă şi în 
crearea infrastructurii pentru desfăşurarea 
manifestărilor didactice şi ştiinţifice sub
forma diferitelor conferinţe, simpozioane, 
seminare, ateliere, întruniri profesionale. 
Deci sunt necesare săli special amenajate, 
laboratoare bine utilate pentru cercetări şi 
testări. În acest sens ministerul de ramură 
susţine facultatea în măsura posibilităţilor, 
folosind mai cu seamă pârghia Asociaţiei 
patronatului din ramura construcţiilor. 

Studenţii au manifestat o cunoaştere 
bună a diferitelor aspecte pe terenul eco-
nomico-social al RM şi al lumii în general. 
În speţă, ei au dat dovadă de înţelegere a 
dificultăţilor economice care vor apărea şi
în republica noastră în urma crizei financia-
re mondiale. Agenţii economici ar putea să 
reducă terenul stagiilor de practică şi aici 
se cere sprijinul ministerului. Studenţii au 
amintit şi logica economică ce ar trebui să 
oblige agenţii economici în ajutorul facultă-
ţii. Ar fi o obligaţie care să echilibreze venitul
pe care îl au agenţii economici prin obţine-
rea pe gratis absolvenţilor de la facultate...

Ideile ministrului
În cuvântul de răspuns, ministrul Bal-

dovici a subliniat congruenţa gândirii sale 
în subiectul dat cu cea pe care o dezvoltă 
studenţii. El a cerut ca şi facultatea să in-
tensifice eforturile educaţional-teoretice
în pregătirea studenţilor, deoarece nou-
tăţile care vin pe şantiere şi în materialele 
de construcţii cunosc acum o dezvoltare 
accelerată, iar tinerii ingineri la absolvire au 
lacune în această privinţă, iar pe şantiere se 
cere timp suplimentar pentru a completa 
pregătirea lor, astfel ca ei să gestioneze şi să 
implementeze noile tehnologii şi materiale. 
E vorba şi de o gestionare cu instrumen-
tele moderne ale informaticii, precum şi a 
cunoaşterii limbilor moderne, pentru a fi la
curent cu tabloul profesional mondial.

Ministrul a mai subliniat că în sfera con-
strucţiilor se resimte o lipsă acută de in-
gineri-proiectanţi. Iar în construcţii totul 
începe de la proiectare. Dacă veriga proiec-
tării e slabă, suferă întreaga ramură. Deci fa-
cultatea în comun cu ministerul trebuie să 
modifice planurile de învăţământ astfel ca
să mărească numărul de grupe academice 
profilate spre proiectări în construcţii. Este
o sarcină cerută imperios de situaţia la zi. 

Imaginaţi-vă: în mod virtual, am putea 
trăi cu toţii ca într-un sat, unde... ne cunoaş-
tem, deoarece comunicăm mereu, pe orice 
temă/domenii de interese/formare.

Apare întrebarea: dacă exista mai îna-
inte şi există şi acum un sistem de operare 
informaţional la scară mondială – Windows, 
de ce a trebuit să apară un altul – Softul liber 
(Free Software)? Tot ceea ce apare în viaţă, se 
ştie, are o explicaţie obiectivă. Întrucât pro-
gramele informaţionale din sistemul Win-
dows au devenit de la bun început obiec-
te de vânzare pe bani (licenţă), economia 
de piaţă le-a transformat, pe lângă funcţia 
lor informaţională foarte largă şi pozitivă, 
într-un izvor de venit/profit. Programele
Windows au un cod închis şi deci nu pot fi
modificate conform nevoilor utilizatorului.
Aceste cerinţe se pot materializa doar dacă 
cumperi noi programe/versiuni, care au alte 
coduri închise, implicit alte preţuri, iar pro-
ducătorul – alte venituri. 

Dar ce este un program informaţional? 
E un volum de cunoştinţe! Ca orice cunoş-
tinţe, acestea trebuie să fie liber diseminate,
nu secretizate. De aici necesitatea apariţiei 
mişcării şi filozofiei softului liber – a codului
deschis (open source). Softul liber a devenit 
o alternativă a Windows-ului. Dacă Windows 
are determinativul „proprietar”, Softul liber 
nu are aşa ceva şi poate fi preluat de oricine,
modificat, dezvoltat conform necesităţilor.

Ideea Softului liber este specificată în

„GNU Manifesto” – un documnet publicat 
de Richard Stallman, student la Universita-
tea Harvard, SUA încă în 1985. În acelaşi an 
Stallman a înfiinţat o fundaţie a Softului li-
ber – Free Software Fondation, cu scopul de a 
conferi un caracter instituţional miş-
cării Softului liber – o mişcare nouă 
în TI, democratică în sensul că oferea 
oricui posibilitatea de a se dezvolta, 
aşa precum orice ştiinţă e deschisă 
pentru oricine pentru a se dezvolta. 
Mişcarea respectivă a luat amploare 
pe tot globul, pentru că în această 
nouă concepţie Softul era liber, spre 
deosebire de Windows, să zicem.

Necesitatea Softului liber se re-
simte azi în diverse domenii – educa-
ţie, birou, contabilitate, proiectare etc. Altfel 
spus, Softul liber ca filozofie tehnico-socială
a venit ca un „înger salvator”. După Stallman, 
un soft poate fi considerat liber, dacă oferă
utilizatorilor un set de libertăţi: utilizarea 
programului în orice scop se doreşte; per-
fecţionarea şi adaptarea lui spre binele pro-
priu şi al întregii comunităţi.

La începutul anilor ’90 un student din 
Helsinki, Linus Torvalds, în căutările lui in-
formaţionale, a format nucleul unui nou 
sistem de operare. Şi-a dorit să-l numească 
Freax, invitând şi alţi programatori să-l dez-
volte. Dar un coleg al său l-a numit în glumă 
Linux, prin schimbarea uşoară a numelui 
autorului, nume care s-a „prins”, menţinân-

du-se şi azi. Astfel, Softul liber şi sistemul 
de operare Linux, prin accesibilitatea lor şi 
atractivitatea prin lipsa de plată, s-au înce-
tăţenit, cunoscând o aplicare largă în lumea 
informaţională.

Acum şi la Chişinău există o Asociaţie 
a Utilizatorilor Linux, formată dealtfel de 
Centrul Linux şi Softrurilor Libere pentru 
Dezvoltare – Centre Linux et Logiciels Libres 
pour la Development – C3LD (director – dl 
Victor Şontea, prof. univ., dr., şef Catedră 
MDS) din cadrul FCIM, UTM – unul dintre 
cele 5 existente în ţările francofone, instituit 
cu susţinerea Agenţiei Universităţilor Fran-
cofone (AUF), Antena Chişinău. 

Anterior, la UTM a funcţionat, în cadrul 
unui proiect inetrnaţional, Centrul Regional 
din Europa de Sud-Est (România, Bulgaria, 
Georgia, RM). În 2005-2008 aici au fost pre-
gătite câteva serii de specialişti în aplicarea, 
promovarea şi dezvoltarea Softului liber, 

fapt important pentru UTM, deoarece în 
sfera educaţională Softul liber are o aplicare 
largă. Graţie gratuităţii şi unor particulari-
tăţi tehnice deosebite, inclusiv securitatea 
informaţională, Softul liber a ajuns să fie

exploatat de numeroase ve-
rigi economice şi ştiinţifice
din RM, astfel că Centrul de 
la FCIM are mulţi parteneri: 
Universitatea Laval din Que-
bec, Canada, Universitatea 
Tehnică Craiova, România, 
Universitatea Tehnică din 
Georgia, câteva universităţi 
din Franţa, ASEM, USM, In-
stitutul de Matematică şi In-
formatică al AŞM, Centrul de 

acces la informaţie Chişinău, Reţeaua inter-
naţională RENAM. 

Pe 20 noiembrie 2008 C3LD a lansat o 
nouă promoţie de specialişti/formatori în 
Softul liber, cu înmânarea certificatelor in-
ternaţionale, între care şi tineri specialişti de 
la Departamentul de Informatizare şi Servi-
cii Tehnice Informaţionale al UTM, unii pro-
fesori UTM, fapt foarte pozitiv în sensul că 
Softul liber este tot mai larg implementat la 
UTM. La solemnitatea de înmânare a certifi-
catelor au fost prezenţi şi dl Serge Bellini, 
responsabil pentru Antena AUF Chişinău, 
şi dl Petko Staynov, coordonator regional 
pentru ramificări TIC (Tehnologii Informa-
ţionale şi Comunicaţii).

Certificări noi pentru 
ecialişti în softuri libere

Softul liber ca mişcare mondială 
în domeniul TI este, pe drept, 

o filozofie, un mod de a privi viaţa 
în condiţiile tehnice noi de globa-
lizare sau, cum s-ar spune, a „sa-

tului global”. 

A construi calitativ edificii este scopul
nostru magistral, a accentuat ministrul. Dar 
nu e totul. Trebuie ca în continuare să ştim 
a exploata edificiile construite – faza post-
utilizare. Un edificiu complex din punctul
de vedere constructiv-arhitectural cere şi 
o postutilizare complexă. Se cer deci noi 
cunoştinţe, noi specialişti. Astăzi însă facul-
tatea nu pregăteşte asemenea cadre şi,  îm-
preună cu ministerul, trebuie să purceadă la 
o modificare a planurilor de studii.

Construcţia de edificii înseamnă de fapt
amenajare a teritoriului, pentru că la edifi-
ciul propriu-zis se ataşează diferite reţele 
subterane şi aeriene, drumuri de acces, te-
renuri cu destinaţii distincte. E nevoie de 
specialişti şi aici. Specialişti noi, tineri, ca-
pabili să depăşească mentalităţile vechi în 
construcţii. 

Preocupat serios de calitatea specialiş-
tilor, ministrul Baldovici a pus în discuţie 
o idee reformatoare cardinală. Diploma 
este documentul ce indică calificarea unui
absolvent la finele instruirii universitare.
Trebuie însă să vedem dacă absolventul îşi 
poate confirma diploma şi la locul de mun-
că – prin abilităţile sale practice. Cândva se 
aplica o aşa numită perioadă de 3 ani de 
muncă pe post de tânăr specialist – pentru 
a confirma diploma. Abia după aceşti 3 ani
absolventul primea la mână diploma. Ar 
fi bine să revenim la această metodă, care
va ridica negreşit responsabilitatea fiecă-
rui student pentru calitatea pregătirii sale. 
Aceasta va echilibra şi balanţa între chel-
tuielile bugetare ale statului pentru pregă-
tirea unui specialist şi folosul pe care îl va 
primi statul de la absolvent ca restituire. 

Ministrul n-a scăpat ocazia de a accen-
tua un moment educativ esenţial – dragos-
tea... faţă de bibliotecă. În Franţa, la Univer-
sitatea Sorbona, precum spunea ministrul, 
zeci de studenţi stăteau în rânduri lungi la 
bibliotecă. Da, internet există, dar bibliote-
ca este baza în construcţia cunoştinţelor. 

La final ministrul a propus formarea
unui grup de lucru comun între facultate şi 
minister, pentru a elabora un Plan de acţiu-
ni în vederea ideilor expuse.

* * *
Dl Ion Bostan, rectorul UTM, a concluzionat 

importanţa iniţiativei studenţilor FCGC în orga-
nizarea întrunirii cu ministrul de ramură, dl Vla-
dimir Baldovici, fapt ce demonstrează un grad 
avansat de preocupare civică a tineretului uni-
versitar pentru ridicarea calităţii în pregătirea 
inginerilor-constructori. Ministerul de ramură, 
de partea sa, susţine energic această iniţiativă şi 
întreprinde paşi concreţi pentru materializarea 
ideilor studenţilor, consolidând legătura logică 
dintre producţie şi instituţia didactică ce pregă-
teşte cadre pentru producţie. 
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La cele două facultăţile electronice acti-
vează şi două catedre generale: Fizica şi Me-
canica teoretică, care pun bazele pregătirii 
teoretice fundamentale.

Menţionăm aportul esenţial al prof. Ilie 
Klistorin (ulterior ales membru-corespon-
dent al AŞM) în fondarea laboratoarelor în 
domeniul radiotehnicii), precum şi a prof. 
Anatol Casian (membru al Academiei In-
ternaţionale de Termotehnică) în organi-
zarea activităţii ştiinţifice în domeniul fizicii 
corpului solid. Un rol deosebit în propaga-
rea tehnicii de calcul, pregătirea specialişti-
lor l-a avut şi prof. Sever Rotaru, iar în pre-

C ibernetica, automatiza-
rea, telecomunicaţiile au 

schimbat radical atât domeniul 
tehnicii, cât şi viaţa noastră co-
tidiană. În 1962, la Chişinău au 

fost instalate primele două maşi-
ni de calcul: la Academia de Ştiin-

ţe şi la Facultatea inginerească 
de la USM (care în anul 1964 a 

fost transferată la Politehnică).

O parte din studenţii înscrişi la USM în 
anul 1959 au format o grupă academică a 
specialităţii „Automatica şi Telemecanica”. 
Ulterior, în fiecare an erau admise la studii 
câte două grupe ATM. În toamna anului 

1964 am avut primii absolvenţi ai acestei 
specialităţi.

Odată cu fondarea Institutului Politeh-
nic (1 septembrie 1964) ATM avea un con-
tingent de circa 150 de studenţi – în cadrul 
Facultăţii de Electrotehnică (inclusiv 25 la 
secţia serală).

Primul rector al Politehnicii, dl Sergiu 
Rădăuţan, făcuse carieră ştiinţifică în do-
meniul fizicii semiconductoarelor. La ca-
tedrele de fizică, electronică industrială, 
tehnologia metalelor şi mecanica teoretică 
lucrau atât specialişti teoreticieni, cât şi ex-
perimentatori, care aveau interese ştiinţifi-
ce în domeniul respectiv. Aceşti factori au 
stimulat deschiderea unei noi specialităţi 
electronice – „Dispozitive semiconductoa-
re” (DS). În anii 1965 şi 1966 au fost admise 
câte o grupă academică la această speciali-
tate, iar începând cu anul 1967 – câte două 

grupe academice. Aceste două specialităţi 
electronice se bucurau de o mare populari-
tate în rândul tineretului. Majoritatea locuri-
lor erau completate cu absolvenţi ai şcolilor 
medii – deţinători ai medaliilor de aur sau 
argint, precum şi absolvenţi-eminenţi ai co-
legiilor. 

Numărul de studenţi permitea de a des-
chide o nouă facultate. Prin ordinul din 17 
iunie 1967 a fost fondată Facultatea de Elec-
trofizică (FEF). În postul de decan a fost nu-
mit conferenţiarul Aurel Marinciuc.

În acelaşi an Facultatea de Construcţie 
s-a mutat într-un sediu nou pe str. Florilor. 
În felul acesta problema spaţiului temporar 
a fost rezolvată. Noua facultate funcţiona în 
blocul nr. 2 (din str. Bănulescu-Bodoni) şi în 

blocul nr. 1 (unde îşi are sediul şi 
rectoratul). Mult mai dificilă s-a do-
vedit a fi problema catedrelor şi a 
laboratoarelor.

La specialitatea ATM activau 
conferenţiarii Iurie Maximov, Vl. 
Lerner şi L. Krasnov, cărora în cu-
rând li se alăturaseră absolvenţii 
noştri – S. Rotaru, B. Izvoreanu, S. 
Idriceanu, N. Antoci, A. Balaba-

nov, I. Bâtcă, M. Kmeta, L. Carcea, V. Guţu, 
I. Adam, E. Guţuleac, V. Gâscă ş.a. Ulterior, 
ei au fost trimişi la doctorantură, în univer-
sităţi prestigioase din Sankt Petersburg şi 
Moscova, de unde au revenit la Alma Mater 
ca profesionişti deja formaţi – pedagogi şi 
savanţi.

Instruirea studenţilor de la specialitatea 
DS a fost iniţial asigurată de către confe-
renţiarii V. Târziu (prorector, şeful Catedrei 
de Electronică), V. Langhe, A. Kon (fizica, 
studiul materialelor), I. Samusi (cristalogra-
fie), A. Marinciuc (mecanica cuantică, fizica 
statistică), E. Vitiu (electrodinamica), I. Mo-
lodeanu (fizica semiconductoarelor). Din 
Moscova şi Sankt-Petersburg au fost invitaţi 
R. Popo (1964), T. Şişianu (1965, deja doc-
tor în ştiinţe), absolvenţii Universităţii din 
Chişinău – N. Sârbu, V. Trofim, P. Metels-
chi, V. Negrescu, un absolvent de la Odesa 
– Nic. Armencea ş.a. 

Date şi cifre
1. Prima specialitate  – 1959
2. Întemeierea facultăţii  – 1967
3. Catedre   –       7
4. Cadre didactice  –   216
5. Cadre auxiliare  –     57
6. Doctoranzi   –      14
7. Contingent de studenţi – 2516
8. Absolvenţi (1964-2008) – 7941
9. Stud. înscrişi în a. 2008 –   670
     (inclusiv cu frecvenţă redusă) –     50
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CATEDRE
1. Mecanica Teoretică (fondată 1964) – 

10 cadre didactice. Şefi catedră: A.Marinci-
uc (1964-69), A.Casian (1969-76; din 1982), 
E.Vitiu (1976), V.Caraganciu (1976-81). 

2. Automatica (fondată 1963) – 11 ca-
dre did. Şefi catedră: L.Crasnov (1963-64), 
B.Ladvişcenco (1964-65), I.Maximov (1965-
75), V.Marasanov (1975-88), S.Idricianu 
(1988-90), V. Guţu (1990-92), B.Izvoreanu 
(1992-93, din 1999), A.Gremalschi (1993-
99). În 2007 comasată cu Catedra TI.

3. Calculatoare (fondată 1974) – 24 cadre 
did. Şefi catedră: S.Rotari (1974-86; 1992-
94),I.Bâtcă (1986-92),V.Moraru (1994-95),V.
Gâscă (1995-2005),E.Guţuleac (din 2005). 

4. Tehnologii Informaţionale (fondată 
1988) – 54 cadre didactice. Şefi catedră: V. 
Marasanov (1988-90), V.Beşliu (din 1990). 

5. Informatica şi Limbi Moderne Apli-
cate (fondată 1989) – 68 cadre did. Şefi 
catedră: A.Popescul (1989-2001), L.Carcea 
(din 2001).

6. Microelectronică şi Dispozitive Semi-
con ductoare – 14 cadre did. Catedră coma-
sată. Şefi catedră: V. Târziu (1965-81), I. Mo-
lodeanu (1969-74), T. Şişianu (1981-2003), 
V. Şontea (din 2003). 

7. Ştiinţe Socio-Umane (fondată 1991 
prin comasare) – 20 cadre did. Şefi catedră: 
T. Vârţanu (1991-96), I. Vangheli (1996-99), 
M. Braga (din 1999). 

8. Filiera Francofonă – 11 cadre did., şef 
- V. Şontea   

9. Filiera Anglofonă – 7 cadre did., şef 
– V. Bostan.

Catedra respectivă a fost fondată în anul 
1969 (şef – I. Molodeanu). În anul 1973 la 
această catedră a trecut şi colectivul de la 
catedra de electronică Industrială, în func-
ţia de şef fiind numit conf. V. Târziu. 

Colectivul de „semiconductorişti” de la 
Politehnică s-a afirmat pe arena unională. 
În perioada 1981-2003 Catedra DS a fost 
condusă de către prof. Tudor Şişianu, care 
a fost ales (1995) membru-corespondent al 
AŞM (pentru lucrări în doemniul fiabilităţii 
materialelor semiconductoare, procese de 
difuzie şi degradare în DS). 

Cea de-a treia specialitate – „Construirea 
şi proiectarea aparatajului radio” a fost des-
chisă la 1 septembrie 1968, datorită efortu-
rilor energice ale prof. Sergiu Dimitrache 
(astăzi membru-corespondent al AŞM). Ul-
terior, la facultate au fost deschise alte trei 
specialităţi înrudite. Un rol deosebit în evo-
luţia facultăţii l-au avut decanii Ion Samusi 
şi Vitalie Târziu, profesori cu înaltă reputa-
ţie, doi dintre fondatorii Politehnicii. 

În 1987 a fost dat în exploatare blocul 
de studii nr. 3 din campusul Râşcani, Facul-
tatea de Electrofizică, fiind cea mai mare, a 
fost divizată în două – de Calculatoare, In-
formatică  şi Microelectronică şi cea de Ra-
diotelecomunicaţii. 

Specialităţile sunt cele mai moderne şi 
atractive pentru tineretul cu înclinaţii spre 
studii fizico-matematice sau cibernetica 
modernă. Dovadă sunt şi succesele înregi-
strate în cadrul diverselor olimpiade, pro-
iecte internaţionale.

câte două grupe ATM. În toamna anului blocul nr. 1 (unde 
rectoratul). Mult mai dificil
vedit a fi problema catedrelor 
laboratoarelor.

conferen
Lerner 
râ
no
Idriceanu, N. Antoci, A. Balaba-

nov, I. Bâtc

S p e c i a l i t ă ţ i
Calculatoare.
Electronică (cu pachet de opţiuni: Microelectronică).
Tehnologii informaţionale.
Automatică şi informatică.
Informatică aplicată.
Ingineria sistemelor biomedicale.

Două facultăţi



5Mesager Universitar, ianuarie 2009

45
UTM: file de istoriede electronică

zent Victor Beşliu, precum şi foştii decani 
Boris Kirilenko, Victor Şontea, Ion Cornea 
(dl Şontea a supravegheat finisarea con-
strucţiei blocului nr. 3, a condus cu succes 
Facultatea CIM timp de 15 ani). Astăzi îşi fac 
datoria noii decani – Ion Balmuş şi Sergiu 
Andronic (ambii în ultimii ani au condus ad-
miterea la UTM). 

Facultatea de Electrofizică a fost mereu 
avangardistă. Îmi amintesc cu o deosebită 
plăcere entuziasmul studenţilor şi tinerilor 
profesori. Un exemplu – echipa TVC a Poli-
tehnicii era constituită numai din studenţii 
noştri (V. Chiosev, V. Frunze, R. Zagarschi 
etc.) şi se afirmase la nivel unional. 

Un alt exemplu. O mână de oameni ini-
moşi şi harnici au transformat un subsol din 
blocul nr. 1 într-un laborator ştiinţific valo-
ros, de unde au ieşit 8 doctori habilitaţi şi 
câteva zeci de doctori în ştiinţe. Laboratorul 
în cauză a fost vizitat de către doi laureaţi ai 
Premiului Nobel – Alexandru Prohorov şi 
Jores Alfiorov.

În acest laborator au crescut doctorii ha-
bilitaţi Valeriu Dorogan (astăzi – prorector 
pentru ştiinţă la UTM), Nicolae Sârbu (acti-
vează într-un mare institut din Geneva), Gh. 
Corotcencov (UTM), Viorel Trofim (profesor 
la UTM şi la Bucureşti – specialist în domeni-
ul generatoarelor solare), A. Ivaşcenco,, Gh. 
Corotcencov,  precum şi peste 30 de docto-
ri în ştiinţe. Menţionăm de asemenea mun-
ca organizatorică a şefului de catedră, prof. 
Nic. Sârbu (specialist în optoelectronică), a 
şefilor de catedră de la Facultatea de Radio-
telecomunicaţii – Nicolae Bejan, Pavel Nis-
tiriuc, Ion Avram, care au creat laboratoare 
moderne în domeniul telecomunicaţiilor. 

O metodă eficientă de pregătire a ca-
drelor ştiinţifice a fost trimiterea studenţilor 
noştri în universităţile centrale din ex-URSS, 
unde aceştia şi-au continuat studiile, reve-
nind la Alma Mater ca specialişti de înaltă 
calificare. 

Primul pas (1969) l-au făcut 3 studenţi 
de la specialitatea DS, trimişi la Universita-
tea „M. Lomonosov” din Moscova – Leonid 
Culiuc (astăzi – directorul Institutului de 

Fizică al AŞM), Dumitru Coşciug (decan la 
Universitatea din Moscova) şi Aurelian Po-
pescu (director de laborator la Bucureşti). 
Tustrei au fost pregătiţi la catedra renumi-
tului savant moscovit R. Hohlov (specialist 
în lasere). 

Un frumos exemplu – Ion Tighineanu, 
care şi-a continuat studiile la Institutul de 
Fizică şi Inginerie din Moscova (fost prorec-
tor pentru ştiinţă la UTM, actualmente – vi-
cepreşedinte al AŞM, specialist cunoscut în 
nanotehnologii). 

Un alt exemplu – Vasile Rusu, trimis la 
Universitatea din Berlin, azi conferenţiar la 
Catedra „Mecanica Teoretică”. 

Cele două facultăţi de electronică au 
organizat numeroase conferinţe ştiinţifice, 
inclusiv internaţionale, întreţin relaţii fruc-
tuoase cu importante centre ştiinţifice de 
peste hotare – din Germania, România, Ru-
sia, SUA etc.

La FCIM funcţionează grupe academice 
cu predare în limbi străine – Filiera Franco-
fonă (cond. – prof. univ., dr. Victor Şontea) 
şi Filiera Anglofonă (cond. – conf. univ., dr. 
Viorel Bostan). 

Aurel MARINCIUC,
conf., Catedra „Mecanica Teoretică”

Post-scriptum. Vinieta este un termen 
francez, care înseamnă compoziţie de por-
trete (cândva pictate). Aceste imagini colec-
tive au căpătat o largă răspândire în toată 
Europa către mijlocul sec. XIX (după inven-
tarea fotografiei). 

Ne amintim cu toţii de faimoasa vinietă a 

Societăţii „Junimea” (aproximativ – 1885) cu 
portretele lui Maiorescu, Alexandri, Crean-
gă, Eminescu şi întregii pleiade de literaţi 
din România (în total 75 de persoane).

La noi în Chişinău primele viniete ne 
prezintă profesorii şi absolvenţii liceelor din 
perioada ţaristă. În colecţia mea am copii ale 
vinietelor de până la revoluţie: Liceul nr. 2 
(1886), Seminarul Teologic (1899), Liceul „N. 
Dadiani” (1902), Liceul Eparhial (1896, 1902, 
1906), Liceul de fete din Soroca (1906) ş.a. 

Prima vinietă pe care am văzut-o era cea 
a Şcolii Normale „Petru Maior” din Soroca (pe 
care a absolvit-o tatăl meu, în 1924). Apoi au 
urmat vinietele mele de la şcoală (1950) şi 

universitate (1955). Cu timpul am început să 
colecţionez aceste ilustraţii, veritabile do-
cumente (desigur, copiile lor). Colecţia mea 
cuprinde acum circa 100 de viniete ale Uni-
versităţii de Stat, 20 – ale şcolilor în care am 
învăţat, 40 – ale liceelor din perioada ţaristă 
şi cea românească şi încă peste 50 – de la 
UTM. E o plăcere să priveşti aceste vestigii 
ale trecutului, cu profesori şi tineri care au 
devenit celebri.

Ziarul nostru a publicat până în prezent 
9 viniete: „Femei – şefi de catedră”, „Acade-
micieni – studenţi”, „Odesiţii la UTM”, „Recto-
ri-prorectori” şi 5 compoziţii  (decani, şefi de 
catedră) ale facultăţilor.

Ne-am propus să publicăm alte 6 viniete 
ale celorlalte facultăţi. Vor urma „Departa-
mentele UTM”, „Colaboratorii rectoratului”, 
precum şi 12 viniete cu veterani şi actuali 
pedagogi (ale tuturor facultăţilor). Acest 
material (însoţit de comentarii) ar putea să 
devină viniete cu absolvenţi un frumos bu-
clet pentru jubileul „UTM – 45 de ani”.

Pentru cultura generală vom continua cu 
un nou serial – „Viniete celebre din trecut”. 
Avem şi un proiect interesant – „O elită in-
telectuală din anii 1960-1970”. Avem deja şi 
primele reacţii ale cititorilor – dealtfel, foar-
te diferite – de la „Excelent” până la diverse 
replici. Folosindu-mă de prilej, ţin să exprim 
sincere mulţumiri operatoarei Viorica Os-
taş-Tofan pentru munca sa conştiincioasă.

Voi menţiona, de asemenea, că am in-
clus în vinietele noastre imaginile celor mai 
frumoase edificii ale Chişinăului de odi-
nioară. În felul acesta le cultivăm cititorilor 
dragostea pentru oraşul nostru. Sperăm că 
aceste ilustraţii vor deveni nucleele unor 
mici muzee (sau cel puţin nişte standuri) la 
toate facultăţile. O să încercăm să elaborăm 
şi vinietele fiecărei catedre. Desigur, prima 
va fi cea a Catedrei „Mecanica Teoretică”, pe 
care am fondat-o în 1964,  la care muncesc 
şi astăzi.

Cu multă stimă pentru toţi profesorii, co-
laboratorii şi studenţii UTM,

A. M.

CATEDRE
1. Fizica (fondată în 1964) – 25 cadre di-

dactice. Catedră comasată. Şefi de catedră: 
V. Langhe (1964-67), I. Samusi (1967-84), 
M. Marinciuc (1984-95), R. Radu (1988-89), 
D. Ţâuleanu (1989-99), M. Vladimir (1995-
2000), I. Stratan (din 2000).

2. Producerea Aparatajului Electronic 
(fondată în 1972) – 21 cadre didactice. Şefi 
de catedră: I. Dolgov (1972-73), I. Clistorin 
(1973-90), V. Borşevici (1990-95), Z. Gulca 
(1995-97), I. Mardare (din 1997). 

3. Telecomunicaţii (fondată în 1987) 
– 34 cadre didactice. Şefi de catedră: N. 
Sârbu (1987-93), S. Dimitrache (1993-98),                 
N. Bejan (din 1998).

4. Sisteme Optoelectronice (fondată în 
1997) – 33 cadre didactice. 

Şef de catedră: P. Nistiriuc (din 1997).  
5. Radiocomunicaţii (fondată în 2004) 

– 4 cadre didactice. Şef de catedră: I. Avram 
(din 2004).

6. Laborator ştiinţific.

Date şi cifre
1. Prima specialitate  – 1968
2. Întemeierea facultăţii  – 1987
3. Catedre   –       5
4. Cadre didactice  –   119
5. Cadre auxiliare  –     49
6. Doctoranzi   –     17
7. Contingent de studenţi – 1720
8. Absolvenţi (1964-2008) – 3685
9. Stud. înscrişi în a. 2008 –   325
     (inclusiv cu frecvenţă redusă) –     10

mici muzee (sau cel pu
toate facult
ş
va fi cea a Catedrei 
care am fondat-o 
ş

laboratorii 

S p e c i a l i t ă ţ i
Teleradio comunicaţii.
Electronică (cu pachet de opţiuni: 
(Sisteme radioelectronice. Sisteme optoelec-

tronice).
Inginerie şi management în telecomunicaţii.
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Este vorba de Concursul „Cea mai 
bună grupă academică”. Mai simplu – con-
curs între grupe. Dar câtă perseverenţă cere 
munca de organizare, de educaţie! Pe par-
cursul anului se dezvoltă un spirit general 
de întrecere între studenţi şi, desigur, între 
îndrumătorii de grupe, acolo unde aceştia 
există – la anii inferiori. Pe trei criterii: reuşi-
ta, frecvenţa la ore, activităţi extracurricula-
re. Vă imaginaţi câtă energie pozitivă adună 
această muncă într-un an? 

E un gest pedagogic extrem de profund 
din punct de vedere educativ. De altfel, edu-
caţia în genere este un proces migălos, me-
reu trebuie să repeţi, dar cu timpul răbuf-
neşte, precum pomul în floare primăvara.

Iată că la FRT a „răbufnit” înflorirea: finala
concursului „Cea mai bună grupă academi-
că”. Evenimentul s-a produs pe 11 noiem-
brie 2008, în sala de festivităţi arhiplină 
– studenţi şi profesori. Evenimentul a fost 
consacrat Zilei Internaţionale a Tineretului, 
marcată anual pe 10 noiembrie.

Rectorul, dl academician Ion Bostan, le-
a vorbit studenţilor despre grija lui persona-
lă, a colegilor lui – profesorii pentru reuşita 
la învăţătură a cât mai multor studenţi, dacă 
s-ar putea, a tuturor – sută la sută. Dar, din 
păcate, nu e asa. Şi la şedinţele Consiliului 
de Administraţie decanii demonstrează me-
reu liste pentru exmatricularea studenţilor 
cu multe restanţe. Iată însă că Facultatea de 
Radioelectronică şi Telecomunicaţii a reuşit 
să elaboreze o abordare inedită a proble-
mei, expusă la momentul oportun de către 
dl decan Serghei Andronic: a educa nu prin 
„exmatriculări”, ci prin stimulări la întreceri 
pentru pozitiv. 

Mai bine e să lucrăm mână în mână cu 
fruntaşii facultăţilor, pentru că ei constituie 
nucleul de bază al universităţii, ei îi pot ridi-
ca şi pe ceilalţi. Astfel a apărut acest concurs 
anual – „Cea mai buna grupă academică”, 
ajuns deja la a doua ediţie, cu rezultatul pro-
pus în plină realizare – reuşita creşte. 

La această facultate învaţă astăzi Sergiu 
Luca, deţinător al Bursei Preşedintelui RM, 
precum şi mulţi bursieni ai diferitelor firme.

Rectorul a declarat la manifestare că 
exemplul rodnic al FRT demonstrează că se 
poate recurge la crearea unui fond special 
de premiere pe întreaga universitate: „Cea 
mai bună facultate” sau „Cei mai buni stu-
denţi pe facultăţi”. 

Au fost anunţate rezultatele concursu-
lui, iar dl rector a înmânat premiile.

Locul I – 3000 de lei şi diplomă de gra-
dul I – grupa academică SOE-061, monitor 
– studentul Sergiu Mereuţă, îndrumător 
– dna Serafima Sorochin, prodecan pentru 
educaţie, conf., dr.; locul II – 2000 de lei şi di-
plomă de gradul II – grupa academică SFR-
052, monitor – studenta Natalia Cucoş; 
locul III – 1000 de lei şi diploma de gradul 
III – grupa academică EMT-056, monitor 
– studenta Victoria Andreşcova.

Cu ocazia acestui important eveniment 

din viaţa studenţească, Biblioteca UTM, la 
iniţiativa dnei directoare Zinaida Stratan şi 
a şefei filialei FRT Elena Dobrioglo, a orga-
nizat o expoziţie de cărţi şi materiale cu te-
matica tineretului, invitând şi pe preşedinta 
Consiliului Naţional al Tineretului din Mol-
dova, dra Vera Ţurcanu, absolventă a USM. 

În alocuţiunile rostite în cadrul festivită-
ţii s-a menţionat că astăzi tinerii din RM, de 

altfel ca şi din multe alte ţări, se implică tot 
mai mult în adoptarea deciziilor sociale pe 
plan naţional. 

E un fapt pozitiv, fireşte, societatea gă-
sind un puternic sprijin în forţa creatoare, 
originală a tinerilor. Anul 2008, declarat de 
către Preşedintele RM Vladimir Voronin 
drept Anul Tineretului, a înregistrat multiple 
accente pozitive în susţinerea pe toate pla-
nurile a tinerilor. 

Acţiunile de promovare a tinerilor vor 
continua şi în 2009 şi mai departe, pentru 
că, logic, e spre binele tuturora. 

Exemplu remarcabil: 
a educa prin stimulări 

Balul bobocilo
         interuniversita

UTM: locul I din 11

După câteva ore de etalare pe scenă 
a perechilor, în care juriul a urmărit foarte 
atent gradul de inteligenţă, de cultură ge-
nerală, de avânt tineresc, locul I a revenit 
perechii de la UTM, Facultatea de Radio-
electronică şi Telecomunicaţii – studenta 
Tatiana Stepanovici şi studentul Andrei 
Lungu.

Dl Anatol Alexei, preşedintele Comite-
tului sindical-studenţi, având o directă le-
gătură cu evenimentul, căci sindicatul joacă 
rolul principal în organizarea unor aseme-
nea manifestări, ne informează că în cadrul 
celor 5 ediţii anterioare ale acestui concurs 
Universitatea Tehnică a Moldovei, cu excep-
ţia unei singure dăţi când s-a clasat pe locul 
II, a deţinut întotdeauna întîietatea. 

Deşi la prima vedere pare o acţiune 
foarte teatralizată şi simplă, aceasta se 
pregăteşte minuţios: se pun la contribuţie 
forţele proprii ale studenţilor, ale unor pro-
fesori mai înclinaţi spre altruism şi umor, 
fără a apela la servicii regizorale din afara 
universităţii, destul de costisitoare. 

Despre ce vorbeşte faptul? Despre verva 
spirituală a universităţii, luată ca entitate in-

P e 16 noiembrie 2008 la Clubul 
de noapte „Faraon” din car-

tierul Râşcani al capitalei s-a des-
făşurat o frumoasă, dar încorda-
tă totuşi întrecere între echipele 
a 11 universităţi din RM la tema 

tradiţională „Balul bobocilor”. 
Echipele sunt simbolice – doar 

câte 2 studenţi: un băiat şi o fată, 
evident din anul I – proaspeţi 

veniţi în feerica, să-i spunem aşa, 
viaţă universitară. 

tegrală. Probabil e şi calitatea intelectuală a 
tuineretului care alege să vină la studii anu-
me la Universitatea Tehnică a Moldovei. 

În orice caz,putem să ne felicităm reci-
proc cu această frecvenţă a locului I la Balul 
interuniversitar, cu toată consideraţiunea 
faţă de sindicat pentru munca educativă în 
acest sens. 

Locul II în acest concurs a revenit pere-
chii de la Universitatea de Stat de Medicină 
şi Farmacie „N. Testemiţanu”, iar celelalte 9 
universităţi, precum a stabilit juriul la su-
gestia ministerului de resort – se consideră 
clasate pe locul III. 

„Bobocii” au beneficiat şi de câte o sus-
ţinere materială pentru efortul depus: locul 
I – 2000 de lei, locul II – 1500 de lei, locul III 
– câte 1000 de lei.

Afirmatorii au demonstrat că problema 
schimbării climei este studiată pe larg nu 
doar în ţările mari, dezvoltate, dar şi în ţările 
mici, precum Republica Moldova, inclusiv în 
comunităţi mai mici, licee, familii etc. 

Echipa afirmatoare a subliniat necesita-
tea elaborării unui plan de acţiuni concrete, 
în care să fie incluse: descrierea problemei,
soluţii şi paşi concreţi în vederea depăşirii 
problemei enunţate, avantajele acţiunilor 
respective.  

Planul afirmatorilor s-a axat pe convin-
gerea că este necesar de a găsi combustibili 
ecologic puri pentru automobile în locul 
petrolului, care este tot mai puţin.

Pentru început, în calitate de energie de 
alternativă ar putea fi folosit uleiul vegetal,
produs în RM. 

Astfel, folosirea mijloacelor de transport 
pe bază de biocombustibil va completa 
treptat parcul auto al capitalei. Tot mai mul-
ţi şoferi vor renunţa la maşinile personale 
cu combustibil, care provoacă poluarea me-
diului, în favoarea transportului public. 

Aceasta va contribui li la atragerea mai 
multor turisti în ţinutul nostru. Va spori 
motivaţia studenţilor şi a tinerilor cerceta-
tori de a propune noi proiecte ecologice în 
folosul comunităţii. 

În mod logic, autorităţile se vor vedea 
obligate să creeze noi locuri de muncă pen-

tru tinerii preocupaţi de domeniul ecolo-
giei. 

Afirmatorii au combătut ideile nega-
torilor, care au încercat să demonstreze că 
planul afirmatorilor nu poate fi realizat pe
motiv că dezvoltarea industriei maşinilor şi 
a combustibilului este în ascensiune, iar im-
plementarea noilor tehnologii este anevo-
ioasă. Mai mult – combustibilul este o armă 
politică destul de „grea” în mâinile statelor 
mai puternice. 

Tocmai aici s-a văzut poziţia civică fer-
mă a tinerilor care ştiu să simtă problemele 
stringente cu care societatea se confruntă 
la ora actuală, să evidenţieze soluţii şi să fie
consecvenţi în ideile lor – ei au adus un şir 
de argumente în favoarea faptului că ome-
nirea ar trebui să se implice mai activ în so-
luţionarea problemelor ecologice.

Dezbaterile iniţiate de liceeni au fost în-
alt apreciate de publicul prezent şi invitaţi, 
între care reprezentanţi ai preturii sectorului 
Ciocana al capitalei, ai Institutului Naţional 
de Ecologie, care au menţionat actualitatea 
temei abordate şi poziţia justă a liceenilor în 
abordarea unor probleme sociale cardinale. 

Elina Romanciuc, 
Cristina Stanciu,

cl. XII, Liceul Teoretic „Gaudeamus”, 
Chişinău

Dezbateri publice P rezenţa disci-
polilor Liceului 

Teoretic „Gaudeamus” din Chişinău nu este nouă 
pe paginile ziarului nostru – „Mesager Universi-

tar” a mai scris despre colaborarea UTM cu elevii 
acestei instituţii. Astăzi ei ne relatează despre 

un pas important în activitatea lor pe plan social 
– organizarea unor dezbateri publice pe tema 

„Omenirea trebuie să găsească soluţii eficiente
de stopare a procesului de încălzire globală”. 

The world should adopt 
our plan to significantly 
combat climate change

Universitatea din Tokyo oferă burse pen-
tru studii şi cercetare studenţilor internaţio-
nali în cadrul programului „Special Graduate 
Program in Engineering for Systems Innova-
tion”. Programul oferă posibilitatea de a face 
studii de Masterat şi Doctorat, cu obţinerea 
diplomelor corespunzătoare. Semestrul va 
începe la 1 Octombrie 2009. Cursurile sunt 
în limba engleză. 

Candidaţii eligibili trebuie să deţină di-
plomă de Licenţiat pentru a fi admişi la cur-
sul de Masterat şi diplomă de Magistru pen-
tru a fi admişi la cursul de Doctorat. Vârsta
trebuie să nu depăşească 35 de ani la data 
de 1 Aprilie 2009.  Universitatea din Tokyo 
va oferi 10 burse celor mai buni studenţi. 
Bursa acoperă cheltuielile de trai şi un bilet 
de avion dus-întors.   
Data limită pentru aplicare – 4 Ianuarie 2009
Rezultate selectare preliminară – Februarie 2009
Interviu – 15 Martie 2009
Înştiinţarea finală – Iulie 2009
Începerea programului – 1 Octombrie 2009
Pentru detalii, vizitaţi pagina oficială la
http://www.sys.t.u-tokyo.ac.jp/indexe.html

Avize
Special Graduate Program 
in Engineering for Systems 

Innovation 2009

Săptămâna Europeană 
Eindhoven 2009 

În perioada 25-29 Mai 2009 va avea loc 
Conferinţa Studenţilor din Europa. Conferin-
ţa este organizată de către Universitatea de 
Tehnologie Eindhoven din Olanda şi va con-
sta din prelegeri, seminare şi discuţii active. 
Tema conferinţei “Faces of Europe: looking 
through the eyes of others”. Programul 
cultural va include o excursie la Haga, un 
festival cultural şi o petrecere „Eindhoven’s 
famous Auditorium party”. Conferinţa este 
destinată tuturor studenţilor europeni, par-
ticiparea fiind gratuită. Data limită pentru
aplicare este 18 Februarie 2009. Pentru de-
talii: www. europeanweek.org.
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C u inginerul dl Andrei Pendus, 
directorul Colegiului Tehnic 

al UTM, încercăm să pătrundem în 
meandrele acestei structuri didacti-
ce, care pregăteşte tehnicieni foarte 
solicitaţi în prelucrarea metalului şi 

confecţionării sculelor respective. 

În formula sa actuală, itinerarul acestei 
şcoli originale îşi ia începutul în anul 2000, 
când, prin hotărâre de Guvern, devine sub-
diviziune a Universităţii Tehnice din Moldo-
va, afiliat la Facultatea de
Inginerie şi Management 
în Construcţia de Maşini. 
Scopul afilierii era evident
– ridicarea calităţii învăţă-
mântului colegial. Altfel 
zis, s-a creat posibilitatea 
ca acea substanţă didac-
tico-inginerească înaltă, 
ce se coagulează într-o 
facultate universitară, să 
curgă şi să consolideze 
materia cam slabă, să re-
cunoaştem, a colegiului 
la acel timp. Aşteptările 
optimiste s-au adeverit în 
curând. De 8 ani Colegiul tot creşte şi creşte 
în calitatea sa didactică, fapt ce se soldează 
cu repercusiuni benefice multiple pentru
profesori, elevi şi părinţii lor, dar şi pentru 
universitate, dacă luăm în calcul rezerva so-
lidă de candidaţi la admitere – tineri iniţiaţi 
deja în profesie.

De fapt, rădăcinile cronografice, ca să
spunem aşa, ale colegiului au fost sădite 
încă în 1977. La început, îşi aminteşte dl di-
rector, eram o şcoală profesională, înfiinţată
de uzinele „Electromaşina” (producătoare 
de maşini casnice de spălat, actualmente 
– de piese mecanice), „Alimentarmaş” (pro-
ducătoare de echipament pentru industria 
alimentară), „Inteh” (producătoare de me-
canisme/maşini pentru Italia) şi „Topaz” 
(producătoare de subansambluri pentru 
Asociaţia aviatică „Salut” din Moscova). Uzi-
nele aveau nevoie de muncitori calificaţi, iar
şcoala profesională rezolva această impor-
tanta sarcină socială.

În 1990 am devenit deja liceu tehnic, îşi 
continuă istorisirea dl A.Pendus. Era o treap-
tă nouă, mai înaltă ca statut social, deoarece 
elevii obţineau studii liceale, dar şi o profe-
sie tehnică: strungar multiprofil, operator
la strunguri cu dirijare programată. Studiile 
erau prevăzute pentru o perioadă de 4 ani. 
Absolvenţii aveau statut de muncitor la uzi-
nă – un muncitor deja mai instruit ca nivel 
de cultură, un muncitor cu studii  liceale. 

Iar peste un an, în 1991, liceul a fost 
reorganizat în Colegiu Tehnic, statut pe care 
îl are şi astăzi. La studii (de 4 ani) se admit 
absolvenţi ai gimnaziului – după 9 clase. În 
total tinerii fac 13 ani de studii, dintre care 4 
la Colegiu, unde obţin studii de nivel liceal 
plus profesia de tehnician – tehnolog în do-
meniul construcţiei de maşini. Mai concret – 
2 specialităţi: „Maşini-unelte şi scule” şi „Teh-
nologia prelucrării materialelor” (metal). 

Sondajele efectuate la 11 întreprinderi 
arată că absolvenţii Colegiului se încadrea-
ză organic în muncă, fapt ce denotă că linia 
didactică de azi a Colegiului este bine iden-
tificată. Vom adăuga că absolvirea Colegiu-
lui deschide, pentru doritori, drumul spre 
studiile de mai departe – la facultate. Toc-

mai aici e şi locul să menţionăm că un bun 
procent din absolvenţii Colegiului urmează 
studiile la facultatea, sub umbrela protec-
toare a căreia se află Colegiul – Facultatea
de Inginerie şi Management în Construcţia 
de Maşini (FIMCM), UTM. Colegiul este, în 
felul său, o rezervă pentru admiterile din fie-
care an la facultatea-patron.

Stagiile de practică prevăzute în planuri-
le de studii subliniază valoarea profesională 
a tinerilor pregătiţi în acest Colegiu. La anul I 
se efectuează aşa-zisa practică de iniţiere în 
atelierele de lăcătuşerie, bine echipate din 

punct de vedere tehnic, ale Colegiului. La 
anul II – practica mecanică: elevii lucrează la 
maşini-unelte. La anul IV – practica mecani-
că şi tehnologică la maşini-unelte cu dirijare 
programată în atelierele Colegiului. 

Maşinile-unelte cu dirijare programată, 
instalate în spaţioasele ateliere mecanice 
ale colegiului, sunt de fapt proprietatea 
UTM. Faptul că studenţii universităţii vin la 
practică în atelierele din incinta Colegiului 
reprezintă în sine un factor educativ foarte 
puternic, prezenţa lor influenţând profesio-
nal elevii Colegiului.

Dl director Andrei Pendus nu a pierdut 
momentul să aprofundeze ideea privind 
aflarea Colegiului în calitate de subdiviziu-
ne a Universităţii Tehnice. Este o mare sus-
ţinere sub toate aspectele a calităţii mereu 
crescânde a acestei instituţii. Planurile şi 
programele de învăţământ pentru Colegiu 
sunt chibzuite şi ajustate/modificate într-
un cadru comun de muncă didactică fun-
damentală de către profesorii 
celor două instituţii – Univer-
sitatea şi Colegiul. Mulţi profe-
sori de la Universitate au pre-
dat sau predau în continuare 
cursuri la Colegiu, iar profesorii 
Colegiului, alături de colegii lor 
universitari, au adunat pas cu 
pas forţe ştiinţifico-didactice,
astfel că la ora actuală nivelul 
general didactic în Colegiu la 
toate disciplinele se află la cota
cerută de exigenţele moderne 
în ramură. Perfecţionarea ca-
drelor didactice din colegiu se 
desfăşoară  la catedrele UTM şi la Centrul 
Republican de perfecţionare. 

Există şi cazuri lăudabile la gradul super-
lativ în privinţa formării colectivului profe-
soral. De excemplu, dl Andrei Bârlădeanu 
a absolvit acum câţiva ani Colegiul Tehnic, 
apoi şi UTM („Tehnologia construcţiei de 
maşini”). S-a angajat ca inginer la uzină – şef 
al secţiei mecanice, dar nu a uitat de Colegiu 
şi iată că a revenit la Alma Mater, dar deja în 
calitate de profesor – predă „Bazele proiec-
tării asistate de calculator”. Însuşi faptul că 

omul din produc-
ţie susţine lecţii la 
colegiu este foarte 
benefic – numai
producţia ridică 
statutul conţinu-
tual al Colegiului. 
Un om din pro-
ducţie va aduce în 
procesul didactic 
tot ce e mai nou în 
ramură. 

De altfel, Cole-

giul Tehnic menţine legături strânse 
şi cu uzinele „Inteh”, „Topaz”, „ASPA-
Orhei” (constructoare de maşini), 
„Electromaşina” etc. În total, Cole-
giul are încheiate contracte de cola-
borare cu 11 uzine, fapt ce menţine 
nivelul didactico-tehnic/tehnologic 
la cerinţele de ultimă oră. Un mare 
plus îi revine practicii tehnologice 
– la anul III şi practicii de diplomă 
– la anul IV. Locuri pentru stagiile de 
practică Colegiul le obţine conform 
nevoilor sale, iar uzinele respective 
îi acordă tot sprijinul în asigurarea 
cu ingineri care să conducă practica 

elevilor la nivel înalt. 
De fapt, practica se realizează 

aproape că individual. Colegiul tri-
mite la o întreprindere doar câte 
1-2 stagiari, deci instruirea prac-
tică la uzină se face de asemenea 
individual, foarte concret, am zice, 
„prin mâna elevului”. E o dovadă 
a interesului manifestat de uzine 
faţă de discipolii Colegiului, deoa-
rece după absolvire aceşti tineri, 
cu statut deja de tehnician, vor 
veni să asigure bunul mers al pro-
ducţiei. 

Periodic, sub îndrumarea 
profesorilor, elevii Colegiului în-

treprind la uzine excursii speciale pentru a 
studia sub aspect tehnic noile maşini-unel-
te, scule, dispozitive care apar. Uzinele îşi 
completează mereu zestrea mecanică cu 
utilaje moderne din Occident, fără de care 
nu ar putea face faţă concurenţei în contex-
tul globalizării.

Tehnicianul-absolvent al Colegiului tre-
buie să stăpînească bine cîteva aspecte teh-
nologice: proiectarea pieselor tehnologice, 
sistemele de comandă, proiectarea dispo-
zitivelor, proiectarea asistată de calculator. 
Numai în felul acesta poţi lucra astăzi la o 
maşină-unealtă cu dirijare programată de 
nivel modern. Şi dacă mai luăm în conside-
raţie faptul că la uzinele  noastre se produc 
piese, dispozitive, subansambluri pentru 
Italia, Rusia, Franţa, Ucraina şi alte ţări cu in-
dustrie dezvoltată, concluzionăm că absol-
venţii Colegiului Tehnic al UTM au cunoştin-
ţele necesare şi, implicit, mâini bune. Sigur 
că şi la uzinele noastre, precum „ASPA-Or-

hei”, unde se produc scule şi se cer precizii 
mari de până la 0,001 milimetri, tehnologia 
cere specialişti de clasă înaltă, iar Colegiul 
răspunde pozitiv acestor solicitări, pregă-
tind viitorii specialişti împreună cu uzinele 
constructoare de maşini.

Succesele în calitatea  pregătirii  tehni-
cienilor/tehnologilor îşi au începutul încă la 
admitere. În mare parte, la Colegiul Tehnic 
vin tineri trimişi la studii de autorităţile lo-
cale, în teritoriul cărora funcţionează fabrici/
uzine ce au nevoie de asemenea specialişti. 
Legăturile Colegiului cu uzi-
nele din teriroriu sunt perma-
nente şi durează de ani buni. 
Dacă, de exemplu, „ASPA-Or-
hei” trimite la studii absolven-
ţi ai gimnaziilor din teritoriu, 
este logic şi gospodăreşte că 
îi va angaja peste 4 ani, după 
absolvirea Colegiului. 

Efortul zilnic al elevilor 
care învaţă să „îmblânzească” 
metalul, pentru ca acesta să 
fie de folos omului, este sus-

ţinut de către profesori cei care dau strălu-
cire întregului proces didactic, învăţându-şi 
discipolii să asimileze cunoştinţele predate, 
adică profesia lor de mâine, formându-se de 
pe acum ca specialişti care vor ridica în con-
tinuare industria ţării. 

Făcând o retrospectivă a activităţii co-
lectivului didactic al Colegiului, dl director 
a ţinut să dea şi câteva nume. Dl Mihail 
Beliescu, absolvent al UTM, predă discipli-
na de bază „Maşini-unelte şi scule”, având o 
enormă experienţă de activitate inginereas-
că la Institutul de Fizică Aplicată al AŞM, la 
uzinele „Alimentarmaş” şi „Introscop”. 

Dl profesor Serafim Pânzaru de aseme-
nea a absolvit UTM. A activat iniţial la Insti-
tutul de Fizică Aplicată al AŞM. Apoi a venit 
la Colegiu să dăruiască tinerilor lumină din 
ceea ce ştie şi-i place cel mai mult – „Tehno-
logia materialelor”, „Electrotehnica”.

De o apreciere deosebită se bucură şi dl 
profesor Gheorghe Codreanu, absolvent al 
Academiei Agricole din Kiev, Ucraina. D-sa 
predă „Mecanica aplicativă” şi „Geometria 
descriptivă”.

Dl profesor Leonid Untilă, absolvent 
al Universităţii din Sankt-Petersburg, predă 
disciplina „Maşini-unelte şi scule”, domeniu 
pe care l-a studiat la modul practic, făcând 
anterior inginerie la uzinele „Agromaşina”, 
„Hidromaş” din Chişinău.

Un fost absolvent al UTM este şi dl Vea-
ceslav Scobioală, profesor de „Tehnologia 
prelucrării materialelor”, domeniu pe care 
l-a practicat de-a lungul anilor în calitate de 
inginer la uzină.

Dl profesor Constantin Samanati, după 
absolvirea Colegiului, şi-a continuat studiile 
la UTM. La momentul dat îşi face  studiile la 

ciclul II – Masterat. A revenit la Alma 
Mater şi acum predă cu succes „Bazele 
teoretice de aşchiere şi Standardizare”.

       Dl Tudor Boţan, de asemenea 
absolvent al Colegiului, şi-a continuat 
studiile la Facultatea de Inginerie şi 
Management în Construcţia de Maşini. 
Având şi o bună experienţă de activi-
tate inginerească la uzinele construc-
toare de maşini, a revenit la Colegiu, 
unde lucrează în calitate de maistru 
de instruire şi profesor de „Proiectarea 
echipamentului şi dispozitivelor”.

În cele 5 ateliere şi 2 laboratoare 
tehnice ale Colegiului, înzestrate cu 

strunguri şi maşini-unelte simple şi cu dirija-
re programată, cei cca 300 de discipoli ai Co-
legiului asimilează profesia de tehnicieni. 

Pe lângă disciplinele tehnice aici se pre-
dau şi discipline liceale de cultură generală, 
ceea ce înseamnă că alături de profesorii-
tehnicieni depun un efort nobil şi profeso-
rii de limba şi literatura română, de istorie, 
geografie, fizică, matematică, chimie, ceea
ce contribuie la formarea unui cetăţean cult 
şi profesionist priceput.

Colegiul Tehnic -
importantă subdiviziune 
didactico-socială a UTM 
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Originar din satul Slobozia Mare, Ca-
hul, graţie succeselor remarcabile la carte a 
ajuns să absolvească, iar apoi şi să activeze 
în calitate de profesor la Universitatea de 
Stat „M. V. Lomonosov” din Moscova şi la 
alte universităţi moscovite, dar şi din alte 
ţări, să devină colaborator al Academiei de 
Ştiinţe din Rusia, neuitând totodată de baş-
tină, ajutând mulţi tineri studioşi din Moldo-
va să urce trepte înalte în domeniul fizicii şi 
matematicii.

Eugeniu Grebenicov este un mare spe-
cialist în mecanica cerească. Încă din 1957 
susţinea la vestita „MGU” – Universitatea de 
Stat din Moscova – teza de doctor în ştiin-
ţe – astronomie (după clasificarea rusească 
„teză de candidat în ştiinţe”) cu tema: „Teo-
ria analitică pentru mişcarea celui de-al 
optulea satelit al planetei Saturn – Iapet”. 
Dar în mecanica cerească poţi atinge culmi 
în cercetare doar cu ajutorul matematicii. 
Or, Eugeniu Grebenicov, având calitatea 
unui cercetător pasionat de ştiinţă, a cu-
prins cu mintea-i iscoditoare şi matematica 
– domenii din ecuaţiile diferenţiale... Apoi s-
a lăsat atras şi de vastul ogor al ştiinţei com-
puterelor, fiind ales membru al Comitetului 

Permanent pentru 
Programare al Con-
ferinţei Internaţio-
nale CASC (Compu-
ter Algebra in Sci-
entific Computing 

– Algebra computerială în 
ştiinţa despre computere) 
– reuniune ştiinţi fică anuală, 
organizată de fiecare dată 
în altă ţară. Altfel zis, un Om 
cu vaste cunoştinţe, vaste 
interese ştiinţifice, care, des-
igur, se bazează pe o vastă şi 
permanentă muncă realiza-
tă cu plăcere – plăcerea de a 
descoperi noi tărâmuri. 

În mecanica cerească, 
domeniu de început în ca-
riera ştiinţifică a lui Euge-
niu Grebenicov, el a reuşit 
să atingă asemenea culmi, încât specialiştii 
astronomi au găsit oportun să confere nu-
mele „Grebenicov” unui asteroid cu numă-
rul „4268”.

Prof. Grebenicov menţine legături strân-
se cu UTM. El este profesor asociat la Cate-
dra de Matematică a UTM, având sub îndru-
marea sa ştiinţifică mai mulţi doctoranzi.

Am putea vorbi la nesfârşit despre Eu-
geniu Grebenicov, unul dintre elevii de odi-
nioară ai şcolii primare din satul natal Slo-

bozia Mare, astăzi om 
de ştiinţă de anvergură 
internaţională. 

Orice om este o 
con ste laţie, se spune. 
Eugeniu Grebenicov, 
la sigur, e o constelaţie! 
Această enormă linie 
curbă a vie ţii şi activi-
tăţii ace lui Jenică sau 
Jenel de cân  dva, fiul 
preotului Grebenicov 
din sat, nu putea să nu 
răscolească minţile cu-
rioase ale colegilor lui 
de altă dată, precum şi 
ale unor consăteni, ale 
unor savanţi de la noi, 
pentru a descrie mo-
mente frumoase din 
cele petrecute cândva 

fie la Slobozia Mare, fie în altă parte. Toate 
acestea au fost adunate cu grijă de publicis-
tul Dumitru Păsat în volumul „Omul şi aste-
roidul Grebenicov”.  

De fapt, autorul este un consătean al pro-
fesorului Grebenicov. Şi cum ar fi putut un 
publicist – consătean al acestui „om-satelit” 
– să lase fără ecou o asemenea parabolă 
geometrico-literară, pe care a trasat-o pe 
bolta cerească destinul lui Eugeniu Grebe-
nicov? 

Cărţi noi Eugeniu Grebenicov – academician cu 
numele înscris pe o steaÎ n cartea recent apărută „Omul şi 

asteroidul Grebenicov” autorul Du-
mitru Păsat, publicist, înmănunchează un 
şir de amintiri, eseuri, crochiuri, interviuri 

şi fotografii – toate privind figura cunoscu-
tului om de ştiinţă Eugeniu Grebenicov. 

Lăsând în urmă 36 de ani de activitate, 
FUA se prezintă cu un bilanţ pozitiv şi cu 
realizări importante. Un rezultat marcant al 
activităţii didactico-ştiinţifice a colaborato-
rilor, doctoranzilor, masteranzilor şi studen-
ţilor este publicarea culegerii de materiale 
ştiinţifice. Autorii lucrărilor au elucidat di-
verse probleme din domeniul arhitecturii 
şi construcţiilor, atât de ordin general, cât şi 
în baza experienţei acumulate în Moldova. 
În materiale sunt prezentate analize şi pro-
puneri de valorificare a resurselor existente 
– toate fixate în modele de perspectivă. 

La conferinţă au participat reprezentan-
ţi din România – Universitatea „Politehnica” 
din Timişoara, Universitatea din Oradea, 
Universitatea „Politehnica” din Bucureşti, 
Universitatea Novopoloţk din Belorusia, 
Universitatea de Construcţii şi Inginerie din 
Loughborough, Marea Britanie, Institutul de 
Cercetări Ştiinţifice ICECON, Academia Na-
ţională a protecţiei mediului şi construcţii 
balneare din Simferopol, Ucraina.

Un deosebit interes au trezit lucrările 
prezentate de A. Retezan – Economia de 
energie în clădiri. Criterii de abordare, Uni-
versitatea „Politehnica”, Timişoara; P. Bratu 
– Certificarea de conformitate a grinzilor 
din beton armat şi precomprimat pentru 

viaducte şi poduri, Institutul de Cercetări 
pentru Echipamente şi Tehnologii în Con-
strucţii, Bucureşti; O. Susan – O simulare 
computerizată a fluidului dinamic, docto-
rand, Universitatea „Politehnica” Bucureşti, 
O. Carabinovici – Influenţele omului asupra 
naturii, studentă, anul III, FUA, ş.a. Comuni-
cările au fost prezentate cu utilizarea mijloa-
celor tehnice moderne. În jurul problemelor 
abordate s-au încins discuţii şi un eficient 
schimb de opinii. 

Prin activitatea sa instructiv-educati-
vă şi de cercetare ştiinţifică, facultatea şi-a 
câştigat un prestigiu binemeritat nu numai 

în ţară, ci şi peste hotare. Astăzi FUA cola-
borează pe linie didactică şi de cercetare în 
cadrul diferitelor programe naţionale şi in-
ternaţionale. 

Cercetătorii, proiectanţii, constructorii 
au avut posibilitatea să-şi etaleze opţiuni-
le şi realizările privind ultimele noutăţi din 
domeniul arhitecturii, urbanismului, con-
strucţiilor edilitare, construcţiilor rutiere, 
materialelor şi articolelor de construcţie şi 
în domeniul pregătirii specialiştilor.

Natalia CIOBANU,
prodecan FUA, lector superior

Conferinţe internaţionale „Probleme actuale 
ale urbanismului şi 
amenajării teritoriului”

Facultatea de Urbanism şi Arhi-
tectură a găzduit o prestigioa-

să conferinţă tehnico-ştiinţifică 
internaţională (a IV-a ediţie) cu 

tema: „Probleme actuale ale ur-
banismului şi amenajării terito-

riului”, care se organizează tradi-
ţional la aniversarea instituţiei. 

Sub egida Administraţiei UTM, Catedrei 
de Educaţia Fizică, decanatelor şi Comite-
tului Sindical-colaboratori în perioada 17 
noiembrie – 12 decembrie 2008 s-au des-
făşurat Jocurile Sportive ale cadrelor didac-
tice şi colaboratorilor UTM.

Jocuri sportive – 2008
Clasamentul ediţiei-2008 se prezintă în 

felul următor: 
FCIM: locul I – baschet, şah (Nicolae 

Falico), locul II – mini-fotbal, volei, locul III 
– joc de dame (Nicolae Matei), badminton 
(Radu Melnic); FIMCM: locul I – volei, locul 
III – baschet, mini-fotbal, joc de dame (Ana-
tol Ianachevici); FRT: locul I – mini-fotbal, 
locul III – volei, şah (Iurie Sorocean), tenis 
(Sergiu Finciuc); FIMM: locul I – badminton 
(Iurie Baltag), locul II – baschet; FUA: locul 
I – joc de dame (Valentin Olaru), tenis (Va-
lentin Olaru), locul II – şah (Valentin Olaru); 
FIEB: locul II – tenis, şah (Nicolae Ţurcanu); 
FE: locul I – badminton (Lidia Temeliescu), 
locul II – badminton (Tamara Fiodorova, 
Valeriu Zadic), tenis (Zinaida Bratu), locul 
III – volei, badminton (Vera Ursachi), tenis 
(Vera Ursachi); SACC: locul I – tenis (Tatia-
na Cristea).

La Jocurile Sportive-2008 au participat 
93 de persoane (25 – femei, 68 – bărbaţi). 

Menţionăm participarea de-
canilor: Nicolae Ţurcanu, FIEB 
(tenis de masă, şah), Vasile Car-
tofeanu, FIMM (tenis de masă), 
Alexei Toca, FIMCM (badmin-
ton); prodecanilor: Gheorghe 
Ceban, FCIM (volei, baschet, te-
nis de masă, mini-fotbal), Radu 
Melnic, FCIM (volei, baschet, 
mini-fotbal, badminton), Ser-
giu Finciuc, FRT (volei, baschet, 
mini-fotbal, badminton, tenis), 
Victor Balan, FIMCM (şah); şe-
fului Catedrei TCM Sergiu Ma-
zuru (volei, baschet). 

Zi de zi fac bună carte, 
Căci aicea, la Catedre
Nici o clipă nu se pierde:
De cu zori şi până-n noapte
Tineretul face carte, 
Iar cu dascăli împreună
Fac mereu ştiinţă bună.
Mai opriţi aici, la SOE,
Să urăm cu bună voie,
Trageţi brazdele în lung 
Pentru Pavel Nistiriuc!
Căci cu minte înţeleaptă,
Ne arată calea dreaptă
Şi ne iartă ca un tată 
De greşim cumva vreodată.
Să trăieşti, Domnule Şef, 
La butoi să nu dai cep, 
Până mâine dimineaţă 
Ca să ne-ndreptăm la faţă…

Mai opriţi voi până ce,
Să urăm la Te-Le-Ce,
La stimatul Domn’ Bejan,
Să-nflorescă-n Noul An.
Să trăieşti, Domn’ Nicolae, 
Ştim că eşti azi primul om 
La catedra Telecom.
Profesorii te stimează, 
Studenţii te onorează
Pentru sfat şi îndrumare – 
La mai mult şi la mai mare!

Mai opreşte, măi bădie,
Să vedem aici ce scrie: 
„ Radio-co-mu-ni-ca-ţii”
Asta-i  bine, zic şi fraţii.
Să trăieşti în Noul An, 
Domnule Ion Avram,
Căci aici, la Radiocom,
Eşti mata azi primul om!
Profesori cu-nţelepciune, 
Fac nu carte, ci minune!
Nu te lăudăm mai mult,
Ca să nu te coste scump,
Îţi dorim să ai de toate:
Mult noroc şi sănătate,
Profesori cu demnitate 
Şi studenţi harnici la carte!

Iară asta ce mai e:
Catedra Ce-Pe-A-E?
Să-i urăm, băieţi-plugari,
Poate scot nişte dolari:
Să trăieşti, Domnu’ Mardare,
La mai mult şi la mai mare!
Sănătate din belşug,
Pentru boi s-aveţi la plug –
De vă dă leafă mai mare – 
Cumpăraţi nişte tractoare.
Vă dorim în Noul An
Roade mari s-aveţi pe lan,
Lanul Cărţii să rodească, 
Ştiinţa să înflorească!

Iară asta – ce mai e:
Catedra de Fizică?
Să-l urăm aici, în Noul An, 
Şi pe şeful fizician
Domnul Ion Stratan,
Sănătate, mulţumiri,
Şi studenţi codaşi puţini.
Pentru Şefii de Catedre,
Aduceţi vreo două vedre – 
De Fetească şi Muscatu,  
Care bea numa’ Împăratu-!

Vă rugăm pe Dumneavoastră, 
Să primiţi urarea noastră –
Iar de nu v-am zis pe nume –
Ne-nchinăm cu plecăciune,
Doamne, Domni şi Domnişoare,
Profesori şi profesoare –
Pentru a voastră-nţelepciune –
Pân-la pământ plecăciune, 
Pentru a voastră dăruire – 
Pân-la pământ mulţumire,
Pân-la pământ închinare,
Dascăli cu sufletul mare! 
 Hă-ă-ă-ă-i!  Hă-ă-ă-ă-i!

La mulţi ani!

Zi de zi fac bună

Aho, aho la UTM!

Echipa tenis de masă

Baschet


